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Mercator -  Zgornjesa vinjska 

kmetijska zadruga 
Mozirje z. o. o.

se zahvaljuje vsem svojim članom in 
drugim poslovnim prijateljem 

za sodelovanje v iztekajočem se letu.

Vašega zaupanja 
si želimo tudi v prihodnje.
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E P S I
Pogled za obzorje

Jebete 
božične praznike ter 

veliko zdravja j 
smM ter

poslmfoega j^peha^\
^ ir jh a ja jo č e ^r f

Wefnlet

Na trgu 7 
Tel.: 063 832-815

REZERVNI DELI ZASTAVA, GOLF,■ 
RENAULT, LA D A, O U A  CASTROL 

-VALVO U N E, SEDEŽNE PREVLEKE, 
A V T O  G U M E, AKU M U LATO R JI, 

D O D A T N I A S O R T IM A N
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N A S L O V N I C A

Ko na Golteh posije sonce
foto: Jože Miklavc

Izvoza že za štiri petine
V podjetju Elkroj Mozirje uspešno zaključujejo 

letošnje poslovno leto

TOK se pripoji zadrugi
Kooperanti nazarskega TOK-a so se odločili, da 

bodo poslej združeni v skupni gozdarsko 
kmetijski zadrugi

Rečičani proti 
samoprispevku

V krajevni skupnosti Rečica ob Savinji se za 
samoprispevek na referendumu ni izrekla niti 

tretjina krajanov

Iz dejavnosti gozdarske
\ s

službe v Šmihelu
Revirni gozdar o delu gozdarske službe pri 

varovanju gozdov v letošnjem letu

Delo v Radioklubu 
Mozirje ni zamrlo

Člani mozirskega Radiokluba nadaljujejo z aktiv
nim delom na vseh področjih

B
ako. Pa je  pred vami še zadnja letošnja 
številka Savinjskih novic. Nekoliko zajet
nejša, kot so bile ostale med letom, tudi na 
račun koledarja, ki smo ga letos izdelali 
nekako poskusno. Zavedamo se, da niti 
oblikovno niti tehnično ni vrhunski dosežek, 

bo pa uporaben pri vsakodnevnih domačih opravilih. Od 
vašega odziva in ocene je odvisno, če bomo z njim nadaljevali 
tudi prihodnje leto.
■ Da Savinjske novice v sedanji obliki organiziranosti niti 
teoretično ne morejo biti tednik, smo se prepričali v minulih 
sedmih dneh, ki so pretekli od zadnje izdaje. Kar nekaj sicer 
zanimivih prispevkov, ki smo jih predvidevali, je  odpadlo, ker 
jih enostavno ni bilo časa pripravili. Ne samo, da se čas za 
pripravo prispevkov pri tedniku skrajša za enkrat, tu je še cel 
kup drugih opravil, ki so z izdajanjem neposredno povezana, 
pa jih je v tako kratkem času brez številčnejše ekipe nemogoče 
izvršiti. So pa neobhodno potrebna in tako si lahko za leto 
1994 zastavimo bolj realen cilj: Savinjske novice narediti 
vsebinsko in oblikovno še zanimivejše in jim na ta račun 
povečati tudi obseg. To bo terjalo od nas dodatne napore in 
ponoven apel na vas, da se oglasite in nam posredujete 
informacije o dogodkih v vaši sredini. Mar ni prijetno brati v 
Savinjskih novicah o stvareh, ki so se odvijale pred vašim 
pragom? Prva številka letnika 1994 bo izšla 14. januarja.

Prav v teh dneh, ko zaključujemo 25. leto izdajanja 
Savinjskih novic, v Državnem zboru v Ljubljani odločajo o 
tem, kakšno podobo bo imela bodoča lokalna samouprava in 
kdaj bodo na vrsti nove lokalne volitve. O tem bomo obširneje 
poročali v prvi številki prihodnje leto, ko vas bomo lahko 
seznanili tudi s potekom zadnje seje občinske skupščine.

Torej - slovo za letos. Kaj naj vam napišem? Morda misel 
Leva Nikolajeviča Tolstoja: "Ne verjemite besedam, ne 
svojim, ne tujim; verjemite samo svojim in tujim delom."

Vesele praznike v krogu družine in vse najboljše v novem 
letu!

Skozi viharje let, skrbi in 
dobre volje

Savinjske novice na obisku pri Francu Zalesniku 
iz Florjana nad Gornjim Gradom

Savinjske novice so štirinajstdnevnik in izhajajo vsak drugi petek; Izdajatelj EPS! d.o.o. Savinjska c. 4, Nazarje, telefon 063/831-957, telefax 
063/832-303, Sofinancer SO Mozirje: Glavni in odgovorni urednik: Frana Kotnik, uredniški odbor: Marko Lenarčič, A. Videčnik, R. Pintar, E Mavrič, 
F Kolnik. Stalni zunanji sodelavci Aleksander Videčnik, Edi Mavrič, Ciril Sem. Tisk: 1GEA d.o.o., Savinjska c. 2, Nazarje; žiro račun EPSI 52810- 
601-19030. Rokopise, objave, razpise m oglase je potrebna dostaviti v  uredništvo najkasneje osem dni pred izidom tekoče številke. Po mnenju 
M inistrstva za informiranje RS (št. 23/130-92 z  dne 26.2.92) šteje časopis med proizvode informativnega značaja, za katere se plačuje davek od 
prometa proizvodov po stopnji 5%. Vsebina sestavkov, ki jih objavljamo v rubriki "Pisma bralcev" niso stališča uredniškega odbora. Prispevke 
podpisujte s polnim  imenom In naslovom m naj ne obsegajo več kot 30 tipkanih vrstic. Uredništvo si pridržuje pravico krajšanja besedil, Objavljenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo Odpovedi sprejemamo samo za naslednje tromesečje.



SPOŠTOVANE OBČANKE, CENJENI 
. OBČANI

Leto, ki se izteka, bo skoraj gotovo eno tistih, k ijih  ne bomo ohranili po posebno visoki ravni kakovosti življenja. Družbene spremembe, 
zaradi katerih smo vsi skupaj pričakovali hitrejši, predvsem pa skladnejši razvoj, nekako ne opravičujejo teženj po vstopu v Evropo in 
razviti svet. Težave, s katerimi se spopada gospodarstvo, in velik moralni razkroj družbe sta poleg negotovosti, ki tare ljudi, največji 
problem prehodnega obdobja, katerega preživljamo. Upam in želim, da jih bomo vsi skupaj sposobni premostiti. Kljub temu velja ugotoviti, 
da smo tudi v letu, ki se poslavlja, zabeležiti določene pozitivne premike pri uveljavljanju in utrjevanju položaja Slovenije v  svetu. 
Splošna, dokaj nejasna in negotova situacija se je v veliki meri odražala tudi pri vsakodnevnem delu in življenju ljudi naše občine, 
posebno se je to odražalo v delu občinske skupščine in izvršnega sveta. Še vedno so živo prisotne rane minule poplave. Sanacija 
vodotokov sicer napreduje, vendar kljub velikemu naporu odgovornih iz naše občine in obljubam države, dela ne napredujejo dovolj 
hitro. Dejstvo je, da živimo na področju, kjer je  možnost poplav stalno prisotna. Še večjo negotovost predstavlja izredno težka 
gospodarska situacija. Vsem je dobro poznana usoda Glina, kot največjega gospodarskega subjekta občine. Komaj za spoznanje bolje 
je mogoče v drugih, po obsegu manjših kolektivih, kjer vodilni in delavci bijejo usodne bitke za preživetje. Pereč položaj pa je tudi v 
kmetijstvu. Vendarle se kaže optimistično ozreti proti prihajajočemu letu, saj je po mnenju in ocenah priznanih ekonomistov gospodarska 
kriza nekako dosegla najnižjo točko in je moč pričakovati umiritev situacije. Upajmo, da imajo prav.
Velike spremembe se bodo zgodile tudi na področju lokalne samouprave. V kolikor bo državni zbor pravočasno sprejel potrebno 
zakonodajo, bomo leto 95 pričakali razdeljeni v več občin. Skladno z referendumsko odločitvijo občanov. Kakorkoli že, delitev na nove 
občine se ne more in ne sme odražati v medsebojnih odnosih. Še naprej bomo živeli skupaj in morali preko pozitivnih elementov 
medsebojnih odnosov ustvarjati pogoje boljšega življenja.Moja želja je, da si v času dobrih namenov in medsebojnih izrekanj želja, drug 
drugemu nudimo tisto, kar si tudi sami zase želimo. Želja po skupnemu ustvarjanju za vse in vsakega posebej, naj bo tudi moje voščilo 
ob pričakovanju leta 1994, v katerem vam želim'predvsem zdravja in osebne sreče ter umirjeno pričakovanje božičnih praznikov in 
veselo Novo leto.
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E l k r o j  M o z i r j e

IZVOZA ŽE ZA ŠTIRI PETINE
Podjetje Elkroj Mozirje, ki ima svoj 
sedež na Prihovi, je po dogodkih v 
zadnjih letih ostalo skoraj edino 
izmed večjih družbenih podjetij v naši 
občini, ki s svojimi poslovnimi rezul
tati sega nad povprečje.
Kako je Elkroj gospodaril v letu 1993, 
nam je pojasnila direktorica Marija 
Vrtačnik.
MARIJA VRTAČNIK: Elkroj bo 
letošnje poslovno leto zaključil s 
pozitivnim rezultatom, vendar moram 
povedati, da z njim nismo preveč 
zadovoljni. Med letom se je namreč 
pojavljalo veliko preblemov tako v sami 
proizvodnji kot tudi zunaj nje, nekaj jih 
je bilo pogojenih s stanjem v sami 
državi. Jaz vedno trdim, da lahko dobre 
rezultate ustvarja zadovoljen delavec, 
nisem pa prepričana, da so naši ljudje

zadovoljni ob vseh teh problemih, ki se 
pojavljajo v današnji družbi. Pri nas 
pride do problemov marsikdaj zato, ker 
se posameznik, namesto da bi konflikte 
reševal z okolico, zapre vase. Mi vses
kozi poudarjamo, da moramo držati 
skupaj, da moramo biti homogen kolek
tiv, da bomo skupaj bolj močni, a vendar 
so ta trenja kar precej prisotna. Zato se 
neredko zgodi, da se ta nestrpnost 
prenese tudi na družino delavca.
Če pogledamo zastavljene cilje v 
začetku leta, lahko ugotovimo, da smo 
jih uresničili. Uvedli smo novo blagov
no znamko Carier, zaradi plasiranja 
naših izdelkov v tujini smo zunaj us
tanovili svojo firmo, sprejeli smo pos
lovnik kakovosti ISO standard 
9001,spoštovali smo kolektivno pogod
bo in bili celo nad njo, veliko smo inves
tirali v tiste dele produkcije, kjer so

zastoji, in obnovili krojilni sistem, 
finančno zahtevna pa je  bila tudi 
razširitev računalniške mreže v samem 
podjetju. Žal moram reči, da nisem 
preveč zadovoljna z rezultati dela. 
Produktivnost ni na nivoju, ki bi si ga 
želeli, izkoriščenost kapacitet je 
nekoliko pod pričakovanji, res pa je, da 
pri tem želimo dosegati rezultate, ki jih

M a rija  V rtačn ik



pozna razviti svet. Vidimo, da smo boljši 
od nekaterih konkurentov, vendar se s tem 
ne moremo zadovoljiti. Zaradi visokih 
delovnih obremenitev imamo v podjetju 
visok odstotek bolniške - skoraj 9 %, v 
Šoštanju je še celo višji, medtem ko je 
povprečna starost v kolektivu 28 let.
SN;, Kakšno je sedaj razmerje med 
prodajo na domačem in tujem trgu? 
MARIJA VRTAČNIK: Fizično je raz
merje med domačim trgom in izvozom 20 
: 80 dohodkovno pa je zaradi "lohn" pos
lov za izvoz nekoliko drugačno - 40 : 60. 
Sedanji trend gre v korist klasičnega iz
voza, pri čemer pa v nobenem primem ne 
gremo pod ceno.
SN: Kot ste dejali, ste ustanovili svoje 
podjetje v tu jini. Kaj si od tega obetate?
MARIJA VRTAČNIK: Zaradi naše trdne 
odločitve za prodor na nove zunanje trge 
smo se odločili za to potezo, ki naj bi nam 
olajšala prodor povsod tam, kjer imamo s 
tem težave. Nekatere evropske države kot 
npr. Avstrija in Švica imajo visoke 
zaščitne dajatve in včasih se zgodi, da smo 
zaradi tega in zaradi visoke cene lastnega 
dela cenovno nekonkurenčni. Iz tega raz
loga iščemo cenejše variante v kooperaciji 
izven naše države. Naša firma v tujini naj 
bi nam pom agala pri povečevanju 
klasičnega izvoza, k jer se na trgu 
pojavljamo samostojno brez tujih agencij. 
Menimo namreč, daje treba našo perspek
tivo iskati predvsem v tej smeri, kar pa bo 
terjalo še ogromno naporov. Tujina se 
Slovenije zaradi vojne v bližini še vedno 
boji.
SN: Omenili ste tudi investicije. Kdaj 
pričakujete povrnitev teh vložkov?
MARIJA VRTAČNIK: Za investicije 
smo letos namenili dobrih 35 milijonov 
tolarjev, kamor pa ni všteta investicija v 
krojilni sistem. Slednji, poznan kot CAD 
- CAM sistem, je bil letos v uvajanju, zato 
je bilo tudi nekaj težav, v prihodnjih letih 
pa bi se morale pokazati vse njegove pred
nosti.
SN: Kako ocenjujete uvedbo nove 
blagovne znamke Carier?
MARIJA VRTAČNIK: Z novo blagovno 
znamko smo dejansko dosegli tisto, kar 
smo želeli. Prvi smo v Sloveniji, ki sprot
no testiramo trg in odzivi so zelo dobri. 
Tudi negativne reakcije, ki jih je sicer 
malo, upoštevam o in odpravljamo 
napake. Pohvale o Carierju so nas 
stimulirale do te mere, da smo začeli 
razmišljati o tej blagovni znamki tudi za 
nogavice, kravate, srajce in suknjiče. Prvo

dvoje že imamo, ostalo načrtujemo v prihodnjem letu, vendar ne v lastni temveč tuji 
produkciji. No, ob tem je treba povedati, da smo vzporedno s Carieijem promovirali 
tudi blagovni znamki Elkroj in Formula EL.
SN: In kakšni so načrti ter obeti za leto 1994?
MARIJA VRTAČNIK: Prva velika zadeva, ki jo bo potrebno razrešiti, je lastninjenje. 
Predvidevamo, da bomo z notranjim odkupom in dokapitalizacijo prišli do večinskega 
deleža kljub visoki vrednosti naše firme, torej do 50-ih odstotkov. K lastninjenju smo 
povabili tudi naše tuje partnerje, vendar je po njihovi oceni negotovost še prevelika. Na 
drugi strani pa poudarjajo, da so generalno z našim delom zadovoljni. Podjetje bomo, 
skušali še naprej krepiti predvsem v smislu investicij v opremo. Cilj je tudi pridobitev 
certifikata ISO 9001, predvidevamo ga v prvem tromesečju, ki jepo svoji vsebini 
nekakšno spričevalo firme.Tudi navzven želimo nadeti Elkroju podobo sodobnega 
evropskega podjetja, v katerem bodo delali zadovoljni ljudje.

K F

TOK se pripoji 
Zadrugi

M in u lo  nedeljo je  na tr in a js tih  voliščih po  d o lin i po teka l referendum  o p r ip o jitv i Tem eljne  
organizacije  kooperantov Gozdarstvo Nazarje k  Z gom jesav in jsk i km e tijsk i zadrugi. Referen
dum  je  uspel, sa j je  za p ripo jite v  glasovalo 71,23 %  vseh v o liln ih  upravičencev.
Dva dn i pre j, to re j v petek, je  o is ti temi odločal izredn i občni zbor zadruge na Ljubnem  ob Savinji. 
Č lan i - delegati, k i so se zbora udeležili v velikem številu (90 %), so se za p ripo jite v  TOK-a izrekli 
enoglasno, brez enega samega vzdržanega a li nasprotnega glasu.
Nedeljski referendum se je  odvija l na voliščih v L ju b iji, v Šmihelu, na Rečici ob Savinji, v Sp. 
Pobrežjih, v Kokarjah, v Šmartnem ob D re ti, v Bočni, v G ornjem  Gradu, v N ovi Š tifti, v Radm irju, 
na Ljubnem, v Lučah in  v Solčavi. Po po roč ilu  kom isije za izvedbo referenduma pod vodstvom  
Franca Bezovška se je  referenduma od 789 vo liln ih  upravičencev udeležilo 621 le-teh (78,70 %). 
P ritrd iln o  se je  za p ripo jitev  TOK-a izreklo 562 v o liln ih  upravičencev, p ro ti 55, 4 glasovnice so 
bile  neveljavne.
Gozdarstvo in kmetijstvo bosta tako po tridesetih le tih  znova pod isto streho  v skupni zadrugi. 
Kmetje pričaku je jo , da bo to zanje ugodnejše in  zato podp ira jo  znano načelo: "K je r je  zemlja, 
naj bo tud i gozd!"

Test: K F ,fo to : C. Sem

N a iz rednem  občnem  z b o ru  za d ru ž n ik o v  na L jubnem



GOSPODARSTVO

Podjjefmiski kotiček
21. decembra seje v prostorih Obrtno podjetniške zbornice Mozirje 
v organizaciji podjetja Vising d.o.o. Mozirje odvijalo posvetovanje 
o preoblikovanju enot malega gospodarstva po zakonu o 
gospodarskih družbah. Po udeležbi sodeč med sedanjimi obrtniki in 
podjetniki še ni čutiti potrebe po tovrstnem obveščanju, saj se je od 
preko 650 poslanih vabil posvetovanja udeležilo le 27 slušateljev. 
Zato pa so udeleženci lahko izkoristili široko znanje predavatelja, 
dipl. iur. gospoda Gregorja Hienga, namestnika glavnega direktorja 
podjetja Unitex iz Ljubljane in odvetnika Dušana Kecmana, ki sta 
udeležencem postregla tudi s kopico praktičnih nasvetov.
Zakon o gospodarskih družbah zahteva preoblikovanje obstoječih 
enot malega gospodarstva do 31.5.1994. Večina verjetno vidi ta 
datum še kot dovolj oddaljen, da je še dovolj časa za potrebne 
aktivnosti. V resnici je situacija bolj resna, saj bo le temeljita 
priprava na preoblikovanje zagotovila željeni učinek. Zlasti 
pomembno je nekatere stvari razčistiti še pred zaključnim računom 
za leto 1993.
Za določene odločitve oziroma določene enote malega gospodarstva 
je zelo pomemben datum 31.12.-1993 predvsem z vidika uveljavitve 
nove davčne zakonodaje. Medtem ko je v prehodnih določbah 
predloga zakona o davku na dobiček pravnih oseb določeno, da bodo 
pravne osebe, ki imajo po sedanji davčni zakonodaji na dan uvel
javitve novega zakona (1.1.1994) še pravico do izkoristka davčnih 
olajšav, le-te lahko izkoristile, je zakon o dohodnini to določbo žal 
izpustil. Kljub temu upajmo, da še ni vse zamujeno.
Glede na pomembnost te določbe za prenekatere obstoječe obrtnike 
in samostojne podjetnike sem osebno vložila vse sile v to, da se 
poenotijo določbe obeh davčnih zakonov. V tem trenutku lahko 
povem, da mi je uspelo tik pred tretjim branjem zakona o dohodnini 
vložiti v parlamentu, pri predsedniku odbora za finance, gospodu 
Janezu Kopaču, pobudo za amandma k zakonu o dohodnini, ki bi 
samostojne podjetnike v pogledu možnosti izkoristka začetnih 
davčnih olajšav izenačil s pravnimi osebami. Po zadnjih podatkih je 
gospodu Kopaču uspelo pridobiti potrebne podpise poslancev za 
predložitev amandmaja, zakon pa bo v parlamentu obravnavan 
tekom tega tedna. Samo upamo lahko, da bo amandma sprejet v 
zadovoljstvo in olajšanje vsem začetnikom.
Ob tem velja poudariti, da se tudi preoblikovana enota malega 
gospodarstva (npr. preoblikovanje ene družbe v drugo, družbe v 
samostojnega podjetnika ali obratno - razen preoblikovanja obrtnika 
v sam ostojnega podjetnika) šteje kot nova enota malega 
gospodarstva. Ob predpostavki, da bo davčna zakonodaja sprejeta, 
kot je predlagana, hiter in odločen korak pred novim letom še lahko 
prinese začetne davčne olajšave.
Posvetovanje ne temo preoblikovanja po zakonu o gospodarskih 
družbah je razrešilo prenekateri konkreten problem. Iz priložnostne 
ankete med slušatelji je razbrati, da so bili s posvetovanjem več kot 
zadovoljni, nerazčiščenih problemov praktično ni ostalo, razen tistih 
vprašanj, ki so povezana s še nedorečeno in nesprejeto zakonodajo. 
Namen posvetovanja, to je pravočasna priprava na nujne spremembe 
in "oborožitev" z znanjem, ki bi posamezniku omogočilo odločnejše 
korake in enakovrednejši dialog z uradnimi osebami v postopku 
preoblikovanja in ravnanje v cilju dosega največje učinkovitosti 
enot malega gospodarstva, je bil tako dosežen.
Ob koncu iztekajočega se leta bi zaželela vsem obrtnikom in pod
jetnikom ter njihovim družinskim članom zdravja, sreče in 
predvsem veliko energije, da bi zmogli napore, kijih ta gospodarski 
trenutek postavlja pred vse nas.
Pa le še postorite vse potrebno pred iztekom starega leta, da bo 
prehod v novo čim lažji!

Vida Skok

PS: Zakon o dohodnini je bil v parlamentu sprejet 21.12. vključno 
z "mojim amandmajem". Torej lahko vsi obrtniki, oziroma samos
tojni podjetniki, ki boste na dan 1.1.94 imeli po dosedanji zakonodaji 
pravico do začetniških olajšav, le te mirno tudi izkoristite.

Izobraževanje podjetnikov
Z začetkom leta 1994 stopijo v veljavo nekatera zakonska določila, ki bodo 
bistveno vplivala na status in poslovanje obrtnikov in podjetnikov. Iz tega 
razloga je  Zgornjesavinjska obrtno podjetniška zbornica Mozirje v sredo, 15. 
decembra, sklicala razširjeno informativno sejo svoje skupščine.
Da bi članom zbornice kar najbolje pojasnil bistvo napovedanih sprememb, 
je  zbornica v goste povabila priznanega strokovnjaka za to področje, 
profesorja Franca Žleta. A se je  tudi tokrat izkazalo, da člani zbornice 
tovrstnih predavanj ne izkoristijo za boljše informiranje, ne glede na to, da 
je  tema zanje poslovnega in življenjskega pomena. Zbornica bo namreč v 
bodoče slej ko prej edina prava povezava med obrtniki in podjetniki ter 
bodočimi lokalnimi skupnostmi. Zbornica naj bi bila v bodoče tudi pogajalski 
partner držav, ko bo postavljala okvirje gospodarjenja.
Kot rečeno, udeležba tudi tokrat ni bila polnoštevilna, iz česar je  mogoče 
laično zaključiti, da zgornjesavinjski obrtniki in podjetniki "svoje" institucije 
ne želijo ali nočejo koristiti v polni meri. No, vodstvo mozirske zbornice s/ 
kljub temu prizadeva, da bi se stanje spremenilo tudi na lem področju, za kar 
mu je  pravzaprav treba izreči priznanje. Morda pa bo naslednje leto bolje?

Tekst: KF, fo to : C. Sem

U de ležba  tud i to k ra t n i b ila  š te v iln a

' • IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI f j j f

R E Č I Č A N I  P R O T I  

S A M O P R I S P E V K U
Referendum so imeli minulo nedeljo tudi v krajevni skup
nosti Rečica ob Savinji. Krajani so se odločali o uvedbi 
petega samoprispevka, ki naj bi prinesel prepotrebna 
sredstva za razvoj kraja. Končni rezultat pa je bil 
negativen.
'Udeležba sama je bila na referendumu sicer dobra - 81,26 %, 
kar potrjuje, da je bila obveščenost krajanov ustrezna. Za 
samoprispevek se je izreklo 28,05 % volilcev, proti pa 51,47 
%, kar pomeni, da so se na tovrstnem referendumu letošnjega 
maja slabše od Rečice odrezale le KS Luče, Nazarje in 
Mozirje. Seveda se glede na to takoj pojavi dvom v enotnost 
krajanov za lastno občino, o kateri je bilo že veliko slišati. 
Slišati je namreč, da Prihova še vedno vztraja na odcepitvi, 
očitno pa je po tem referendumu tudi to, da nekateri zaselki 
predvidenega načrta razvoja v KS ne podpirajo. Dovolj velik 
razlog torej za vodstvo KS, da razmere in vzroke temeljito 
analizira.

K F



GOSPODARSTVO

Gozdove je  v  letu 1992/93 prizadela  
huda in dolgotrajna suša, ki je  os
labila njihovo biološko in mehansko  
stabilnost.
Zaradi dolgotrajne suše z nad
povprečnimi temperaturami, vplivov 
Term oelektrarne Šoštanj, zaradi 
opuščanja gozdnega reda in beljenja 
lesa iglavcev ter zaradi neprimernega 
ravnanja z neobeljeno oblovino iglav
cev smo bili priča prekomerni 
namnožitvi podlubnikov. Podlubniki 
najbolj ogrožajo smreko, predvsem 
osmerozobi smrekov lubadar (Ips 
typographus) in šesterozobi smrekov 
lubadar (Pityogenes chalcographus); 
les smreke pa je neposredno dodatno 
razvrednotil še progasti lestvičar 
(Trypodendron lineatum).
Glede-na ugotovljeno ogroženost smo v 
sistemu načrtovanega varstva gozdove 
razvrstili v ogrožene, potencialno 
ogrožene in ostala območja. V enem od 
najbolj prizadetih področij nazarskega 
gozdnogospodarskega območja, na 
Gozdni upravi Nazarje, smo leta 1992 
evidentirali 5.414 m3, leta 1993 pa 5.321 
m3 lesa gozdnega drevja, ki je bilo 
napadeno od podlubnikov. Med najbolj 
ogroženimi so gozdovi v revirju Šmihel in 
v revirju Kokarje.
Revir Šmihel leži v štirih katastrskih 
občinah: Lepa njiva, Šmihel, Brezje in 
Radegunda ter obsega skupno 2.554 ha 
gozdov. Zasebnih gozdov je 2.096 ha, 
državnih gozdov je 8 ha, 310 ha je 
moratorijskih gozdov, ki bodo po zakonu 
o denacionalizaciji vrnjeni lastnikom. 
Poleg gospodarskih gozdov je še 139 ha 
varovalnih gozdov. Lastniki gozdov so 
večinoma kmetje, ki so odvisni od 
dohodka iz gozda.
Leta 1992 je bilo v revirju Šmihel od- 
kazano 8.018 m3 lesa iglavcev in 220 m3 
lesa listavcev. Od tega je bilo 2.050 m3 
ali 26% lesa iglavcev napadenega od 
podlubnikov. Žarišča lubadarjev smo 
evidentirali pri 55 lastnikih gozdov. Leta 
1993 se je stanje še poslabšalo, saj je od 
odkazanih 5.000 m3 lesa iglavcev bilo 
kar 1.900 m3 ali 38% lesa iglavcev 
napadenega od podlubnikov. Na novo 
so bila odkrita žarišča pri 30 lastnikih. 
Zaradi alarmantnega stanja iz leta 1992 
in z namenom, da bi preprečili katastrofo 
ter omejili širjenje lubadarja v gozdovih, 
je stekla hitra in organizirana akcija za 
zatiranje podlubnikov.

Na ožjih delih ogroženih območij so bile 
od 28. februarja do 15. septembra 1993 
ustavljene vse redne sečnje iglavcev. 
Izjemoma je bil dovoljen le posek za 
neodložljivo lastno uporabo lesa. Na 
podlagi vladne Uredbe o dodatnih uk
repih za preprečevanje širjenja in za 
zatiranje podlubnikov v letu 1993 je bil 
izdelan letni načrt varstva gozdov. Z njim 
smo določili ukrepe in strategijo za:
1. preprečevanje širjenja podlubnikov,
2 . nadzorovanje razvoja in preprečeval
no zatiranje podlubnikov,
3. zatiranje podlubnikov in sanacijo 
njihovih žarišč.

Z namenom, da bi lastnike gozdov čim
bolj seznanili s problematiko podlub
nikov in o potrebnih preprečevalno 
zatiralnih ukrepih ter nalogah pri zatiran
ju lubadarja, smo 25. februarja 1993 v 
Lepi njivi in v Šmihelu organizirali 
demonstracije s prikazom, kako 
obvladati in zatirati podlubnike. Na 
demonstraciji je bilo prisotnih kar 89 
udeležencev ali 36% vseh lastnikov goz
dov.
S prvimi toplimi dnevi v mesecu marcu 
smo gozdarji v sodelovanju z lastniki 
gozdov začeli postavljati lovne pasti 
Theyson in lovna drevesa na lanskolet
nih in letošnjih žariščih podlubnikov. V 
revirju Šmihel smo postavili 87 lovnih 
pasti in položili 69 lovnih dreves. V pos
tavljenih lovnih pasteh smo redno, na 
vsakih pet tednov, menjavali vabilne 
feromone, ki privabljajo roječe podlub

nike. Kontrolo in praznenje lovnih pasti 
smo izvajali enkrat tedensko. Pri vsakem 
praznenju smo ugotovili, da se je v lovno 
past ujelo okrog 7.000 kom malega 
lubadarja in 5.000 kom velikega lubadar
ja-
Posebej pohvalnoVelja omeniti inovativ
nost posameznih lastnikov gozdov, kot 
na primer Franca Hudeja iz Lepe njive, 
ki je sam izdelal lovno past. Z doma 
izdelano lovno pastjo iz oljne plastenke, 
z režami podcrbno kot pri pasteh 
Theyson, oprem ljeno z vabilnim i 
ferom oni, smo poskušali v najbolj 
ogroženih področjih dopolnjevati 
manjkajoče uvožene pasti. Z rednim 
spremljanjem ulova lubadarjev smo 
ugotovili, da omenjena past po učinkih 
skorajda ni zaosta ja la  za pastjo 
Theyson.
Lastniki gozdov so nas redno obveščali 
o novo odkritih žariščih. Na njih so 
lastniki gozdov les obelili, po možnosti 
na plahto, sežgali lubje in sečne ostanke. 
V požarno ogroženih območjih, še 
posebno v sušnem obdobju, kjer kur
jenje ni bilo dovoljeno, smo sečne os
tanke in debla škropili z insekticidi 
DECIS in FRUTAPON, ki jih je za iz
vajanje zatiralnih ukrepov v gozdu 
odobrilo in financiralo Ministrstvo za 
kmetijstvo in gozdarstvo Republike 
Slovenije.
Lastniki gozdov in gozdarji smo v letu 
1993 opravili ogromno delo, saj smo s 
pravočasnim  odkrivanjem žarišč 
lubadarja, izvajanjem zatiralnih ukrepov, 
postavljanjem lovnih pasti in dreves 
bistveno pripomogli k ublažitvi katastrofe 
v naših gozdovih in omejili škodo na 
lanski obseg. V revirju Šmihel je bilo 
opravljenih najmanj 900 delovnih ur za 
varstvo gozdov pred lubadarjem.
Želimo poudariti, da gospodarske goz
dove zelo pogosto pustošijo razne ujme 
in posledično še bolj razni škodljivci, v 
iglastih gozdovi-h predvsem lubadarji. 
Zato je dolgoročna naloga gozdarjev in 
lastnikov gozdov intenzivno delovati v 
smeri smotrnega snovanja biološko 
stabilnih mešanih gozdov iglavcev in lis
tavcev. Z izvajanjem preprečevalno - 
zatiralnih ukrepov, predvsem gozdne 
higiene, postavljanjem lovnih pasti in lov
nih dreves pa upamo, da bomo uspeli 
številčnost lubadarja znižati pod železni 
prag, ko ne predstavlja več nevarnosti za 
normalen razvoj gozdov.

R evirn i gozdar D a n ie l Fale, ing. gozd.
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O b č i n s k i  o d b o r  
M o z i r j e

D r a g i  p r i j a t e l j i  S l o v e n s k e  

k r š č a n s k e  d e m o k r a c i j e !

Ob dnevih božje naklonjenosti 
želimo,

da bi znali sprejeti 
Betlehemsko dete, 

kot so ga poiskali in 
doživeli modri z vzhoda in 

naj nas navdušuje za 
vse dobro v novem letu 1994, 

želimo našim članom in 
simpatizerjem.



O G L A S I

KOLEKTIV ELKROJA IZ MOZIRJA ZELI 
VSEM SVOJIM KUPCEM IN POSLOVNIM 

PRIJATELJEM MIRNE BOŽIČNE 
PRAZNIKE, ZDRAVO IN POSLOVNO 

USPEŠNO LETO 1994

(a!(I\

V sem kraj anom 
K r a j e v n e  s k u p n o s t i  

Š M A R T N O  O B  D R E T I  

želimo
VESELE BOŽIČNE 

PRAZNIKE IN 
SREČNO NOVO LETO 

1994!
Za uspešno sodelovanje se 

zahvaljujemo in se 
priporočamo še za vnaprej.

Svet krajevne skupnosti

Iz red n a  k rv o d a ja ls k a  a k c ija  
u s p e la

Zaradi velikega pomanjkanja krvi v zdravstvenih ustanovah se je 
pokazala potreba po izrednih krvodajalskih akcijah. Takšna je  bila v 
organizaciji občinskega odbora Rdečega križa Mozirje tudi v ponedel
jek, 20. decembra v prostorih osnovne šole v Nazarjah.
Akcije se je tokrat udeležilo 283 krvodajalcev, izvršeno pa je bilo 253 
odvzemov. Organizator je bil z odzivom zelo zadovoljen, po svoje je 
pa to tudi dokaz, da imajo občani občine Mozirje razumevajoč odnos 
do ljudi v stiski.

Tekst: KF, foto: C. Sem
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Z d r u ž e n a  l is t a  

s o c ia ld e m o k r a to v  

o b č in e  M o z ir je

ž e l i  v s e m  o b č a n o m  

i n  d e l o v n i m  l j u d e m  

n a š e  o b č i n e  

v e s e l  B o ž i č  i n  

v s e  n a j b o l j š e  '  

v  l e t u  1 9 9 4 !

R D E Č I  K R IZ  
S L O V E N I J E
O b č in s k i o d b o r  M o z ir je

V s e m  d e l o v n i m  o r g a n i z a c i j a m ,  

k r v o d a j a l c e m  i n  v s e m  o b č a n o m  

ž e l i m o  v e s e l e  b o ž i č n e  p r a z n i k e  i n  

s r e č n o  n o v o  l e t o !

f ? Vesele božične 
praznike in srečno novo 

leto Vam želi zavarovalnica

A d r i a t i c

BBl<B8Bi(8«BX88BX8£BX8£BX84BX8ftBX8«BX8aBX8«BX8aB}CB8BX8£BX8i

K om ercialna  B a n k a  T riglav

J P o s lo vn a  eno ta  M E R X  C e lje  %
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■ T e le fo n : 063 21 3 5 2 , 2 8  604  ;
» T e le fa ks : 063  24  202  »
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l ponuja celoten l
s »

l bančni servis. š
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I V s e m  o b č a n o m  ž e l i m o  ■
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j v e s e l e  b o ž i č n e  p r a z n i k e  e 
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D ru štvo
P U S T  M O Z IR S K I  

M ozirje

PUST M O Z I R S K I
vabi k sodelovanju vse krajane in krajanke tega Mozirskega 
kraja, širše okolice, kakor tudi iz doline Zadrečke in doline 
Gornje Savinjske.

Vse žalujoče, ki jim "kakšna stvar" (npr: sistem, usluge, politika 
...) želodec stiska, živce para ali možgane kravžlja, vabimo, da 
nam čimprej v pisani besedi vaše težave skupaj z vašimi 
predlogi za rešitev pošljete do 31. Prosinca 1994 na naslov: 
DRUŠTVO PUST MOZIRSKI, 63330 MOZIRJE.

Njegovo Veličanstvo Pust Mozirski kani vaše težave v svoji 
nekajdnevni vladavini odpraviti inu postaviti nove šlihtunge. 
Mozirske zdrahe bo reševal na Debeli četrtek, Pustni ponedel
jek in Pustni torek.

Zadrečke in Gornje Savinjske pa na Pustno nedeljo ob 
Okolofiranju po obeh prizadetih dolinah: do Gornjega Grada 
gor in od Ljubnega dol.

Vsi prispevki bodo objavljeni v Pustnem kurirju, najizvirnješi pa 
tudi v Savinjskih novicah.

Veselimo se naše oblasti - vaš PUST MOZIRSKI 
Po nareku napisal pisun Benedikt Bučman f.d.



ORGANIZACIJI-

Delo v Radioklubu 
Mozirje ni zamrlo

Člani Radiokluba Mozirje si vsako leto na svoji redni letni 
skupščini zadamo letni delovni plan. Tako je bilo tudi 
letos.
Delo v klubu je razdeljeno po interesnih dejavnostih posamez
nikov in skupin. Tako delujejo v njem naslednje dejavnosti: 
Kratkovalovna sekcija. Njeni člani vzpostavljajo zveze s 
skoraj vsemi državami in kontinenti sveta. Tekmujejo med 
sabo, kateremu bo uspela najdaljša ali najbolj zanimiva zveza. 
Na ta način reprezentirajo Slovenijo in tudi kraj Mozirje. Tudi 
na tak način kdo v Ameriki zve za naš kraj.
Ultra kratkovalovna sekcija vzpostavlja zveze širom 
Slovenije in tudi s svojimi kolegi iz drugih sosednjih držav 
(Hrvaške, Avstrije in Italije), če so delovni pogoji ugodni, pa 
uspe tudi kakšna zveza z Madžarsko, Češko ali celo Nemčijo. 
Člani te sekcije imajo večinoma vsak svojo postajo doma in se 
tako tedensko na določen dan in uro dobivajo na tako im
enovanih SKEDIH (dogovorjena zveza). Tako na ta način 
tedensko preizkusijo delovanje svojih postaj in opreme, izmen
jajo razne novice in obvestila.
Konstruktorska sekcija. Njeni člani se sestajajo tedensko v 
prostorih radiokluba. Skupno rešujejo razne probleme, ki nas
tajajo pri gradnji raznih elektronskih sklopov. Nudijo strokovno 
pomoč ostalim članom kluba na področju elektronike in 
elektrotehnike.
V drugi polovici novembra smo na pobudo aktiva učiteljev za 
tehnični pouk imeli predstavitev svojih izdelkov na vseh štirih 
osemletkah v občini. Prikaz je bil namenjen učencem, da se 
spoznajo z uporabno vrednostjo posameznih elektronskih 
sklopov in elementov.
Tudi za novo članstvo smo poskrbeli. 3. decembra je uspešno 
opravilo izpit za radioamaterje 17 novih članov. Razveseljivo 
je dejstvo, daje med temi večina mladih, kar daje upanje, da 
delo v klubu ne bo zamrlo.
V dolini imamo tudi dve sprejemno oddajni sekciji v Gornjem 
Gradu in v Lučah, ki bosta na ta način lahko zametki novih 
radioklubov glede na nove predvidene občine. Kaj in kako bo 
to vplivalo na nadaljno dejavnost mozirskega Radiokluba, še 
ne vemo. Trenutno klub združuje 92 članov.

Tekst: Stanko Kotn ik, fo to : C ir i l  Sem

M la d i te ča jn ik i p r i  u čen ju  te leg ra fije

Teča jn ik i p r i reševa n ju  testn ih  p o l 3 .12 .1 99 3

P rikaz  e le k tro n sk ih  sk lo p o v  v  O Š  M oz irje

O p e ra te r R a jko  m e d  vzp o s ta v lje no  zve z o
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P a r e ž n i k o v i h  

3 0  l e t
P re d  d n e v i s e  je  v  u re d n iš tv u  
o g la s il z n a n i l ik o v n i u m e tn ik  
V la d o  P a re ž n ik . P o v e d a l je , 
d a  s e  b l i ž a  3 0 - l e t n i c a  
n je g o v e g a  j a v n e g a  n a s 
t o p a n j a ,  k i jo  b o  s k u š a l  
o b e l e ž i t i  n a  n e k o l ik o  
n e o b ič a je n  n a č in .

Davno je  že leto 1964, ko je  imel Vlado 
Parežnik prvo samostojno razstavo v Velenju. 
Veliko vinjet je pod njegovo natančno roko 
nastalo v tem času, ena lepša od druge. Pred 
okroglo obletnico svojega razstavljanja se je 
Vlado Parežnik odločil, da bo dal določeno 
število majic potiskati z po desetimi različnimi 
vinjetami. Tako bo vsaka majica svojevrsten 
unikat, vendar njihov namen ni komercialna 
prodaja ampak gre predvsem za spomin. V letu 
1994 bo v mozirski agenciji SKB banke stalna 
razstava vinjet.

Na željo in predlog plodovitega umetnika smo 
pred izidom te številke izžrebali srečnega 
naročnika, katerega ime in priim ek lahko 
preberete v okvirčku, ki mu bo Vlado Parežnik 
podaril eno od teh majic. Nagrajenec naj se 
oglasi osebno pri g. Parežniku doma, kjer si bo 
lahko poleg tega, da bo izbral zase eno od 
majic, ogledal tudi zanimiv album z miniatur
nimi vinjetami.

KF
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I Nagrado prejme: :
: Stanislava Urtelj :
» Cesta na Rožnik 43 »
» Mozirje ;
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Koncert Glasbene šole Nazarje

Aplavz mladim 
glasbenikom

Kot že nekaj let zapored, je Glasbena šola Nazarje ob zaključku letošnjega 
koledarskega leta pripravila Božično novoletni koncert, na katerem so nastopili 
izbrani glasbeniki iz različnih razredov. Koncert je bil v petek, 17. decembra, v 
Delavskem domu v Nazarjah.

Polna dvorana poslušalcev je že pred začetkom dajala prireditvi tisti pravi pomen in priznanje 
hkrati. In začelo seje. Najprej kvintet trobil s trobentama, trombonoma in tubo. Nato harmonika, 
pa duet violine in klavirja, spet trobenta, pa kitara, trio violin, kitara, flavta in klavir, kitara, 
bariton, klarinet, klavir, kitara, duet flavt, duo harmonik, klavir štiriročno, harmonika. Nazadnje 
(kot običajno) - nastop mladinskega pihalnega orkestra pod vodstvom Francija Goljufa, ki je 
dodobra ogrel ušesa in dlani poslušalcev. Bravo, nastopajoči!
Točke za ta koncert, ki gaje vodila Tadeja Cigale, so poleg dirigenta orkestra pripravili Anton 
Acman, Tadeja Cigale, Stefan Garkov, Silvana Gorjanc, Marko Mavec, Andreja Mohorič, Viktor 
Papež, Boris Stih, Zmago Stih in Bojan Zeme.
Ob zaključku koncerta izrečena voščilnica s strani Glasbene šole seje z aplavzom izrazila tudi v 
obratni smeri. Vesel Božič in uspešno novo leto vsem učiteljem in slušateljem Glasbene šole torej!

Tekst: KF, foto: C. Sem

M lad insk i p ih a ln i o rke s te r p o d  vodstvom  F ranc ija  G o lju ta

Predpraznično pričakovanje Novega leta naj vam polepša

NOVOLETNI KONCERT 
GODBE NA PIHALA OBČINE MOZIRJE

ki bo v sredo, 29.12.1993 ob 18. uri, 
v dvorani Kulturnega doma v Mozirju.

Vaš cenjeni obisk bo hvaležno priznanje prizadevnim godbenikom za 
vloženi trud in najlepše voščilo za leto, ki prihaja!

Prisrčno vabljeni!



■
 Iz Orožnovih zapisov
j u m  m m  n

m m m m a  m m  m a  m  m n
Piše/ A le k s a n d e r V idečn ik

Marijina cerkev na Brezjah (Rožni hrib) Marijina cerkev na Lepi njIT.j

Kot cerkev se omenja v gornjegrajskem urbarju iz leta 1426, 
vendar pa meni Orožen, ki se sklicuje tudi na ustno izročilo, da 
je na tem mestu stala že prej kapelica sv. Jošta, kajti dejstvo je, 
da so leta 1618 dozidali kapeli prečno zgradbo in tako dali 
božjemu hramu smer jug - sever.
Glavni oltarje posvečen sv. Mariji, dočim sta stranska oltarja v čast 
sv. Roku in sv. Joštu, zato je žegnanje v tej cerkvi vedno na dan sv. 
Roka (16. avgust).
V letu 1606 so privezali nov zvon, ki so ga naredili pri mojstru Eliji 
Somrak-u v Ljubljani, blagoslovil pa ga je ljubljanski škof Tomaž 
Hren.
Iz zapisnika cerkvene vizitacije v letu 1631 je razbrati, daje cerkev 
urejena v skladu s cerkvenimi predpisi.
Mali zvon so privezali ali leta 1641 ali pa šele 1651, tu žal ni točnih 
podatkov. Vendar pa je dokaj obsežno opisana obnovitev v letu 1668. 
Večja slovesnost je bila ob dogodku, ko so v cerkvi zapele orgle, te 
so leta 1779 prenesli iz župnijske cerkve v Mozirju, izdelal pa jih je 
celjski mojster Ivan Janežek, na njih pa je bilo opravljeno večje 
popravilo leta 1719.
V letu 1812 so vlekli v zvonik veliki zvon, kije bil ulit v Celju. Pet 
let kasneje je Gerta Franceljak - Mrakovnikova zapustila cerkvi svoj 
vinograd. Večja obnovitvena dela na oltarjih so opravili 1854, tedaj 
so tudi uredili prižnico. V nekaj vizitacijskih zapisnikih zasledimo 
pripombo, da je prostor za mašniška oblačila neprimeren, zato so 
očitno ukrepali in leta 1857 dozidali zakristijo. Cerkvene klopi pa je 
tudi v tem letu naredil Ivan Vauher iz Tmavč.
Daje cerkev na Rožnem hribu bila zelo obiskana lahko sklepamo iz 
pogostih prenovitev in ne nazadnje tudi iz tega, da so leta 1860 
zgradili nove orgle, delo trboveljskega mojstra Martina Zeichen-a, 
stare pa so prestavili v ljubijsko cerkev.
V letu 1866 so kupili vinograd, ki je mejil na že podarjen cerkveni 
svet na Rožnem hribu.

Sedanja cerkev je bila v času škofa Krištofa Ravbarja (1493 - 
1536) posvečena. Zal ni podatkov o sami gradnji, vendar Orožen 
domneva, daje na tem mestu že stala cerkev oziroma kapela pred 
tem časom. Najstarejša listina, ki govori o tej cerkvi, je 
vizitacijski zapisnik iz leta 1631. V zapisniku iz leta 1668 je 
zapisano, daje velika pomanjkljivost cerkve, ker nima zakristije. 
Pokopališče pa seje prav v tem letu pripravljalo. Ni znano, kdaj 
so potem točno zgradili na severnem delu cerkve še zakristijo. 
Zelo pomembna je lepenjivska cerkev postala po letu 1625, tedaj so 
namreč na Belih vodah zaradi slabega gradbenega stanja cerkev sv. 
Andraža zaprli, vsa opravila pa so od tedaj opravljali v cerkvi na Lepi 
njivi. Tako je bilo kar dolgih 35 let, vse do leta 1659, ko so 
belovodsko cerkev spet usposobili za cerkvene obrede.
V letu 1723 so dobili zvon, ki so ga dali narediti v Celju. Cerkev je 
bila, kot tiste čase na sploh, z lesenim ravnim stropom. Pogosto so 
takšen strop krasile razne podobe. Dejstvo je, da so v lepenjivski 
cerkvi lesen strop odstranili leta 1770 in cerkev znotraj obokali. To 
je bilo obsežno gradbeno delo. Tako so se leta 1834 lotili še zvonika, 
ki so ga povišali. Tiste čase se je imenitnost cerkve merila po višini 
zvonika! Osem let za tem so na južnem delu zgradili še eno zakristijo. 
Notranjost cerkve so preuredili v letih 1854 in 1855, ko so postavili 
oltarja sv. Janeza in sv. Uršule. Na glavnem oltarju pa so preuredili 
tabernakelj, tedaj so nanovo pozlatili prižnico in oba dotedanja 
oltarja. Leta 1855 je opravil posvetitev novih oltarjev gornjegrajski 
dekan Franc Bruner, kot je zapisano, je to bilo 28. maja že omen
jenega leta.
Posebej omenja Orožen, daje 1855. leta plačal Simon Podvratnik- 
Zalokovnik 100 goldinarjev za branje večnih maš.
Nove klopi so namestili v letu 1864, takrat so položili nov kamniti 
tlak v cerkev in obnovili cerkveno obzidje. Sest let za tem so 
zamenjali dva zvonova, nova so naročili v Ljubljani. Že tedaj je 
cerkev razpolagal z vinogradom in hišo v Kolovratu. Ob spremembi 
starih farnih meja, so leta 1788 bile vključene v mozirsko faro cerkve: 
Lepa njiva, Radegunda, Bele vode in Šmihel.

V starih kmečkih domovih Gornje Savinjske doline še najdemo odprtine na stropu, ki so sicer pokrite, vendar pa zbudijo našo pozornost. 
Posebno velja to za hribovske kmečke hiše, ki še imajo lesen strop. Odprtina je nekako nad oglom klopi okoli peči, na klopi pa opazimo, da 
je nosilna noga na oglu ojačana. Vse to torej ni naključje in je nečemu služilo.
Le stari ljudje lahko pojasnijo zakaj vse opisano. Gre za napravo, ki so jo ljudje v zimskem času potrebovali, da so si svetili ob delu in se hkrati greli. 
Kajti v peč niso kurili dnevno, posebno ne v prehodnem letnem obdobju.
V okolici Ljubnega, ali bolje v Savini, so ljudje takšno odprto ognjišče imenovali "skrov", ponekod tudi "skril”. Znano je, da se je družina zvečer zbrala 
v glavnem prostoru kmečke hiše,imenovanem "hiša", da bi opravljala razna popravila orodja, pripravljala prejo in podobno. Tiste čase so si ljudje v teh 
krajih svetili še s treskami, da pa bi bila boljša "svečava" so zakurili na skrovu. To mesto na oglu klopi ob peči je  s svetlobo pokrivalo ves prostor, zato 
so tja namestili kamnito ploščo, debelo najmanj 20 cm in premera kakih 60 do 70 cm. Da bi zavarovali "rant" so postavili za ležečo ploščo še stoječo,



NARODOPISJE

obe pa iz kamna, ki so ga tod imenovali "ržen". To je bila kamenina, ki je po izkušnji ljudi prenesla visoko vročino. Kakšen meter nad opisano ploščo so 
namestili, lijaku podoben lesen dimnik, in ga vtaknili v odprtino na stropu. Ta lijak je bil spodaj zelo širok, da je  dobro zajel dim in iskre, v zgornjem delu 
pa je bil le do 30 cm v kvadratu. Tisti del, ki je bil na "dilah", je  imel na robu pritrjeno pločevino, ta je bila nekoliko upognjena, da je  "ubijala" iskre. Ponekod 
so imeli v te namene star lonec, ki je  imel nekaj lukenj. Dim je torej uhajal na podstrešje hiše, ljudje so menili, da je  to za lesen del ostrešja dobro, saj 
se na ta način ubrani črvov.
Seveda so morali za skrov rabiti posebej pripravljena drva. Ta so lahko bila ali bukova, ali brezova ali jelševa. Les zanje so odbrali, da je  bil "gladek" in 
ga potem nažagali na dolžino kakih 40 cm, nato pa razcepili. Da bi se dodobra posušil, so ga polagali na "gliste" v črni kuhinji. Le suh les ni povzročal 
pri kurjenju dima. Od vseh vrst lesa so najraje uporabljali brezo, ker ni "špricala". Bukev je morala biti še posebno lepo raščena.
Za ogenj na skrovu je skrbel pastir a|i "ta mali" hlapec.
Skrbeti je bilo treba za sprotno nalaganje, saj lesa ni smelo biti preveč, pa tudi ne premalo, ker bi sicer slabo svetilo oziroma grelo.
Zanimivo, da so v tedaj pretežno lesenih hišah, le redko z skrovom povzročili požar. Če pomislimo, da so bile strehe največkrat krite s slamo ali skodlami, 
potem si lahko predstavljamo kako velika je bila nevarnost požara. Toda iz roda v rod prenešene izkušnje so pomagale preprečevati nesreče te, ali druge 
vrste.
Za razsvetljavo so uporabljali tudi treske. Vendar je to dajalo le skromno omejeno svetlobo. Zato so pri hišah imeli več svečnikov (stojal za treske) in to 
raznih višin, da so jih lahko po potrebi ustrezno nameščali. Vsak nosilec je imel na vrhu železno vpenjalo za tresko, ki ni smela biti prepoševno vložena, 
ker je tako prehitro izgorela.
Pripravljanje tresk ni bila enostavna stvar. Za to delo so imeli poseben oblič, ki pa so ga zmogli le štirje moški, zato je imel vedno tudi štiri ročaje. Ponekod 
so temu rekli "štolpah", vendar pa so tako imenovali tudi dolgi oblič za ravno ali fino oblanje. Oblič je  imel v zadnjem delu pokrov, tega so odvzeli, če se 
je treska zataknila.
Za treske so radi jemali enake vrste lesa kot za skrov. Pogosto je  bil v rabi bukov les. Vsekakor so les najprej pripravili, to  je  morala biti do 80 cm dolga 
deska debeline kake tri centimetre. Vpeli so jo v "konja " in pričeli z "oblanjem tresk". Obdelovali so seveda svež les, treske so nato povezali v "butare" 
in jih dali v gliste, da so se do kraja posušile.

Tudi sveče so seveda poznali, vendar so jih največkrat izdelovali kar 
doma, saj je nakup predstavljal izdatek, denarja pa ni bilo niti za 
najnujnejše. Pripravili so torej domač loj in debelejše predivo, ki je 
služilo za sten. Pri vsaki hiši so imeli "modle" v  katere so vlivali tekoči 
loj in potem modi vtaknili v mrzlo vodo, da se je  loj strdil. Da so lahko 
gotove sveče iz modla izvlekli, so na predivo navezali drobno rinčko in 
jo držali med ulivanjem zunaj in potem z njo izvlekli svečo. Običajno so 
imeli dvojne modle, da so hkrati ulili dve sveči, pogosto različnih 
debelin. Običajna dolžina doma narejenih sveč, je bila 25 centimetrov. 
Kjer so imeli čebele, so radi dodajali loju vosek iz panjev in tako dobili 
lepše in manj smrdeče sveče.
Zanimivo je, da tudi doma narejenih sveč niso rabili vsak dan. Hranili 
so jih za posebne prilike.
V hribovskem predelu Luč so si svetili podobno opisanemu. Le izrazje 
in še kaj so spreminjali.
Skrova v že opisani obliki niso uporabljali, ampak so v glavnem kurili v 
"divnik" (divnek). To je  bila v glavno steno vdolbljena odprtina kakih 70 
centimetrov v kvadratu. Globina je bila različna, vendar najpogosteje 
do štirideset centimetrov. Tudi ta odprtina je v času, ko divnika niso 
rabili, bila pokrita z lesenim pokrovom. Divnik so radi nameščali na 
steno, ki je mejila na "lopo", saj so tja speljali tudi dimnik malega 
premera. Na dnu divnika je bila spet kamnita plošča kamor so polagali 
"krhle" in jih zažgali. Tudi tu so najraje uporabljali brezov les, ker je 
najbolje svetil in ni iskril.
Treske so bile tod povsod v rabi. Pridobivali so jih na način, ki je  že 
opisan. Stojalo za treske (svečnik) so imenovali "vouk", najbrž zato, 
ker je njegov gornji del s prijemalko podoben volkovemu gobcu ..
Tudi sveče so izdelovali na enak način, kot smo ga opisali. Le voska 
niso imeli na voljo, ker je  zaradi nadmorske višine tod okoli čebelarjenje 
dokaj neuspešno.
Pa še tale zanimivost iz Šmihela nad Mozirjem. Ržen kamen, ki so ga 
potrebovali za svoje m line in druge nam ene, so pridobiva li v 
Rastočkem gozdu v Šmihelu.
Ko so postavili stojalo za treske, so podstavek dali v škaf vode, da bi 
ogorki ne povzočili poškodbe tal oziroma požara.
Vpeljani mehanizem na vrhu stojala so imenovali "primož" ali tudi 
"primež".
Zelo znan način razsvetljave v  tej hribovski vasi je bila "repa". V sadež 

Skrov, k o t  g a  je  o p is a l Jo že  B rg lez  - K ogovn ik  in n a risa l a k a d e m sk i s lik a r Lo jze  repe so izdolbli odprtino, v njo pa nalili tekoči loj, v sredino so vtaknili
Z a vo lo vše k  tresko povito v vhodno platno. Tega so ga za začetek z lojem namazali,

ko se je  ob gorenju vse skupaj ogrelo, je lepo enakomerno in dolgo gorelo, svetloba pa je  bila dobra. Tako so svetili še po prvi svetovni vojni. Zanimivo, 
da so takšne luči uporabljali tudi na grobovih na pokopališču.
Posebno svetilko so uporabljali pri delu na "gumnu". Na lesen podstavek so vgradili štiri, v okvirih se nahajajoče steklene stene, na vrhu pa so ponavadi 
dali kakšno pločevino, ki je imela odprtino za zračenje. Takšna svetilka v kateri je stala doma narejena sveča, je  potem visela na verigi na kakšnem 
tramu. Takšno razsvetljavo so imeli celo med mlačvo, ko je  bila zaradi slame in lesenega poda velika nevarnost požara. Tovrstne svetilke niso kako 
posebej imenovali.
Treba je  poudariti, da je bilo odvisno od gmotnega položaja, kako so si svetili na naših domačijah. Tam kjer so imeli več denarja, so kmalu prešli na 
sodobnejše oblike razsvetljave, ponekod pa je  opisano stanje trajalo še vse do druge svetovne vojne. Ljudje so včasih v svoji skromnosti radi rekli "da 
je le denar za sol in petrolej pa bo že šlo." To pa pomeni, da je petrolej predstavljal kar znaten izdatek za revne hribovske kmetije.

A. Videčnik



Dobrota
OB TEDNU 
KARITAS

Dobrota! Kaj je to? Ali sploh še poznamo 
to besedo? Ali še kdo v tem ponorelem 
svetu naredi kaj dobrega za svojega 
bližnjega ? Ali se še kdo ozre za begun
cem, ki prosi pomoči?
Življenje je postalo že prava rutina. V tem 
neprestanem boju za materialne dobrine 
pozabljamo na vse drugo. Ne zavedamo 
se, da materialne dobrine ne prinašajo 
sreče. Srečen je tisti človek, ki ne "teži" 
za materialnimi dobrinami, pač pa dela 
tisto, kar prinaša zadovoljstvo, veselje, 
srečo. Seveda so tudi materialne 
dobrine pomembne, saj si težko 
predstavljamo življenje brez njih, toda 
pretiranost ne prinese tistega uspeha, ki 
si ga vsak želi. Mnogi ljudje so srečni, pa 
čeprav nimajo veliko, vendar pa je tudi 
mnogo ljudi, ki so nesrečni v svojem 
izobilju. Zakaj ne bi tudi oni kdaj storili kaj 
dobrega za svojega bližnjega? Zakaj 
smo ljudje tako neusmiljeni? Zakaj 
hitimo eden mimo drugega kot tujci? 
Zakaj nikomur ne privoščimo niti nas
meha?
Po svetu hodimo kot roboti. Zmeraj se 
nam mudi. Ne cenimo pravih vrednot! Ali 
v današnjem svetu pravičnost in 
poštenost še kaj veljata? Ali še kje živi 
človek, ki je pravičen in pošten? V 
današnjem času pač velja pravilo: "Delaj 
karkoli in kar hočeš, saj je vse dovoljeno, 
saj ni ničesar prepovedano!" Človeka, ki 
je dober do drugih, ponižujemo, žalimo 
in se norčujemo iz njega, namesto da bi 
ga posnemali in tudi mi pomagali tistim, 
ki našo pomoč potrebujejo. Saj ni potreb
no, da gremo v BIH, že tukaj v Sloveniji 
lahko veliko storim o, če hočemo. 
Odprimo oči, ozrimo se okoli sebe in 
poglejmo, koliko je revnih ljudi, ki bi s 
hvaležnostjo sprejeli kakšen majhen 
dar. Toda tu je spet naša nečimernost in 
bahavost. Od človeka pričakujemo ne 
vem kakšno zahvalo. Če pa se ti nekdo 
zahvali le s skromnim hvala, pa že mis
limo, da je nezadovoljen, da bi rad še več 
ipd.
Res pa je tudi, da je veliko takšnih ljudi, 
ki bi rajši stradali, kot pa sprejeli skromen 
dar. Mislijo, da če ne dobijo več, se sploh 
ne splača vzeti. Toda vedeti morajo, da 
kdor z malim ni zadovoljen, velikega 
sploh vreden ni, kakor pravi lep 
slovenski pregovor.

QUO VADIŠ,  
ČLOVEK?

Predbožični in prednovoletni čas je po svoji naravi pričakovanj in velikodušno 
deljenih obljub na nek način rezerviran za razmišljanje o globini izrečenih besed, 
s katerimi skušamo prekriti prevečkrat nasprotna dejanja od katerih se ne moremo, 
žal tudi nočemo posloviti. Na pragu novega leta so občutki, s katerimi zremo v 
prihodnost, milo rečeno precej zmedeni in negotovi. Obdobje konfrontacij se s 
prehajanjem k novim vrednostnim v političnem smislu zaskrbljujoče poglablja v 
odnosu človeka do okolice in še posebej do sočloveka. Na nek način je nastali 
položaj možno razumeti, vprašanje pa je, če je namig, ki ga je vse pogosteje slišati 
in v katerem je prostora samo še za čisto ekonomsko računico, res pot, po kateri 
bomo uspeli premoščati razdalje od sebe, torej od človeka k človeku. Dr. Anton 
Trstenjak je  zapisal, da je človek človeku človek po besedi. Po besedi jezika in še 
bolj po vrednotenju besede dejanj: Biti to pa pomeni živeti izven sebe v sozvočju z 
drugimi. Vse pozitive trdega, a edino možnega in učinkovitega, seveda iz temeljev 
splošnih in nikakor ne emocionalnih vrednot, tržnega sistema, v katerem menda ni 
prostora za sentimentalnost in medsebojne odnose brez videnja sebe samega, 
vendarle ne prinašajo rešitev. Preprosto ni mogoče vsega meriti skozi materialne 
vzvode človeškega sožitja. Pa če še tako na glas poudarjamo, da je potreba po 
entuziazmu vseh vrst del preživetega časa. Vsega pa menda tudi denar ne plača.

Kam torej zremo in čega se smemo nadejati v novem letu, ki je vendarle samo nov 
dan po neprespani noči. Sam po sebi ne prinaša nobenih sprememb, razen kopice 
puhlih fraz brez vrednosti. Konkretnost dejanj ne po pameti lastne presoje, ampak 
vkomponirana v najširši konsenz skupnih interesov, je edina možna pot do vred
notenja enakosti v razlikah. Dobra misel iz Človeka, namerno zapisano z veliko 
začetnico, do človeka je kakor lep spomin. Seveda bodo tudi te besede izzvenele 
prav v nasprotje tega, zaradi česar so bile zapisane. So kakor ljubezen do vseh s 
strani tistega, ki ne ljubi nobenega. Brez pomena. Čas pričakovanj je  torej pred 
vrati. Naj bodo dejanja podkrepljena z dobrimi nameni. Brez tega postane vse bolj 
ali manj zlagano in prepuščeno manipulacijam. Če bomo sposobni poiskati poti iz 
sebe preko drugih nazaj vase, bo tudi aktualnost vprašanja, zapisanega v naslovu, 
izgubila svoj pomen in namen. Vsaj to upanje in nič več si kaže v teh prazničnih 
dneh darovati. Človek človeku.

E D I M AVR IČ

Dobrota je sirota, velikokrat slišimo. Pa 
še kako res je to! Danes je človek, ki 
komu kaj da, premalo cenjen. Postaviti 
bi ga morali za zgled današnji družbi, 
predvsem pa mladini. Prazne besede ne 
morejo toliko narediti kot lep zgled. Star 
kitajski pregovor pravi, da eno sliko ali 
lep zgled, ki ga vidimo in si ga vtisnemo 
v spomin, lahko zamenja šele tisoč 
besed.
Storimo kaj dobrega tudi mi! Imejmo 
nasmeh na obrazu, kajti s tem bomo že 
veliko storili, saj:

Nasmeh nas n ič  ne stane, vendar čudežno 

deluje.

O bogati tistega, kom ur je  namenjen in  ne 
osirom aši tistega, k i ga poklanja.
Zablesti ko t sončni žarek, a spomin nanj 
lahko ostane za vedno.
N ihče n i tako bogat, n it i tako reven, da s i ga 

ne b i mogel p rivošč iti.

Z njim  lahko vsak samo p ridob i.
Nasmeh p rinaša  srečo v hišo, pozdrav 

p rija te lju .
J  e počitek utrujenemu, kažipot zgubljenemu, 

sončni žarek žalostnemu in  n a jb o lj naravno  

zdrav ilo  p ro ti jezi.
N i ga moč kup iti, izp ros iti, izposoditi a li 

ukrasti,ker im a vrednoto samo, kadar se ga 

podarja.
Lenka Prislan



kJ podobi se, ko leto staro se poslavlja 
in obračunov ost željam utira pot 
še zadnjič inventuro savinjskih zablod 
Novic ekipa za bralce svoje ugotavlja:

R . epublika naj reši Glin, ker njena je lastnina, 
poplavni tolar se prelil je v stanovanja, 
zakaj snega ni z Golt dežujejo vprašanja, 
z izvozom trdi Strašek bo rešena dolina.

E .r dinost v bedi, moto meseca kulture 
potopil brez turistov je Rinko iz Solčave, 
zaradi lučke ceste so treskale se glave 
a s pustom so mozirskim minile nore ure.

V '

■ rne sanje vladi pregnal sprejem je proračuna 
in žulje celil kmetom oddih je  v Veroni, 
postregel marec MGA-ju z nemškimi bonboni 
z odmero dohodnine bo pela druga struna.

N»aprej mozirska vlada razdvaja parlament 
brez ljubega župana vrti se dalje svet, 
preredek v Solčavi bolnikov je promet, 
zaradi pirhov drag je velikonočni zakrament.

a o volji ljudski maja denarce Šmartno šteje 
davkarija obrtnikom krave jalove obeta, 
ves Foršt živi upehan za slavo nogometa, 
Florjanov dan gasilce spet v uniformah greje.



N.aš cilj Evropa zdaj je, grmi direktor Smreke, 
obglavljen zbor poslanski pa prazno slamo spleta, 
po strankarskemu ključu se nam razvoj obeta, 
počitnic čas prišel je  in nagcev polne reke.

O bljubljenega malo dale krajevne prireditve 
so rešile turizem piva laškega poplave, 
novinarjem čas kumaric bistril je žejne glave, 
po žepu suša tolče in gostilniške storitve.

V .onj cvetja ob Savinji in nežnega zelenja 
v gaju Valentin podobe ljubeznive prosi, 
rešitev gospodarstva podobna pesnikovi glosi, 
po zakonu enakih vsak na oblast se drenja.

O dvalil trg mozirski s srca je težki kamen, 
postaja avtobusna grob koplje Komunali, 
v Logarski so Kučan, planinci zborovali 
kdo agoniji občin pel bo zadnji amen.

lokalno samoupravo na svoj način razume vsak 
za višje cene v vrtcih se vlada navdušuje, 
krvodajalski jubilej oktobra se praznuje, 
popolnil zbor poslanski iz Luč je  korenjak.

E,’ n dan za mrtve v letu se vaški zvon oglaša, 
sklad stavbnega zemljišča nove cene naskakuje, 
smo tu zavoljo zdrah predsedujoči se sprašuje, 
v žepu strganem certifikat tolar zadnji oponaša.

JL rinajsta plača davno je  že zgodovina, 
sanacijsko na Ljubnem so obvoznico zgradili, 
kako pa so občinski rok žuljavih denar delili 
zapisnik SDK -ja nalil nam čistega bo vina.

a d sanj in vse kar vam bilo je letos vzeto, 
slovo brez bolečin na stare dobre čase, 
čez leta že spomin bo na današnje krase 
z Novicami v rokah želimo srečno novo leto!



O G L A S I

/ o ljubljanska banka
Splošna banka Velenje d.d.
Velenje

SPOŠTOVANE VARČEVALKE IN VARČEVALCI, CENJENI POSLOVNI PARTNERJI!
Še nekaj dni in prestopili bomo v novo leto, vsak s svojo mislijo in skupno željo, da bi prihajajoče leto bilo še plodnejše in 
uspešnejše, kot je bilo leto, ki se izteka.
Menimo namreč, da smo lahko kljub nekaterim problemom in težavam, s prehojeno potjo v letu 1993 zadovoljni in da so doseženi 
rezultati plod uspešnega, medsebojnega sodelovanja banke in njenih varčevalcev.
Cilji, ki smo sijih zastavili na začetku minulega leta, so temeljili na posodabljanju obstoječih in uvajanju novih bančnih storitev 
ob podpori najsodobnejših tehnoloških dosežkov. Širitev mreže bančnih avtomatov, uvajanje raznih plačilnih kartic in številne 
druge spremembe so le del izpolnjenih načrtov, ki nam vsem skupaj omogočajo prehod na višjo raven bančnega poslovanja. 
Zavedamo se, da nas v letu, ki prihaja, čakajo nove in še zahtevnejše naloge, vendar bomo v LB Splošni banki Velenje d.d. 
storili vse, da bomo te zahteve tudi uresničili in da boste tudi v naslednjem letu z našo in predvsem Vašo banko zadovoljni.

VESELO PRAZNOVANJE IN USPEŠNO 
LETO 1994 VAM ŽELI LJUBLJANSKA 

BANKA SPLOŠNA BANKA VELENJE d.d.

J A V N O  P O D J E T J E
KOMUNALA P.0.
M o z i r j e

Vsem občanom 
Zgornje Savinjske 

doline
želimo prijetne 

praznike in srečno 
novo leto 1994.

K o l e k t i v

J P  K o m u n a l a  M o z i r j e

SAVINJSKA
trgovska družba d.o.o. Žalec

Prodajalna GAJ 
Bistro ROMANTIK 
Jeans butik MASH

v a m  ž d i m o  

6 o ž i č n e  p r a z n i k e  

t e r  s r e č n o  i n  

z d r a v o  n o v o  

1994



LJUDJE IN DOGODKI

Vročica v zimskih dneh
V petek, 10. decembra, smo v Delavskem domu Nazarje 
gledali predstavitev plesne skupine BLACK LADIES, ki 
deluje v okviru Prosvetnega društva Nazarje in pod vodstvom 
Romane Grudnik. V plesnem projektu "VROČICA" so 
sodelovali še mladi plesalci plesnega studia Romane Grud
nik, plesalke skupine STEP in GAUDEAM US iz Raven na 
Koroškem ter glasbena skupina GREM LINI iz Nazarij.

Občinstvo, predvsem mlajša generacija, je  nastop z 
navdušenjem spremljala. Pri nastopajočih je bilo čutiti 
pripravljenost, da s svojim plesnim izrazom ponudijo nam, 
gledalcem, možnost sprostitve in razvedrilo. Pa jim je to res 
uspelo! Od tistih najmlajših, kjer smo uživali ob njihovi 
neposrednosti in sproščenosti, do mladenk, ki so pokazale, 
kako znajo obladovati vsak gib svojega telesa.

Tekst: Živa, foto: C.Sem

Trenutki pozornosti in topline
Krajevna skupnost Nazarje, Prosvetno društvo Jelka Nazarje, Gasilski društvi iz Nazarij in Lačje vasi ter Frančiškanski 
samostan Nazarje so bili v soboto, 4. decembra, soorganizatorji srečanja starejših krajanov te krajevne skupnosti, kot je to 
sicer običajno že nekaj let zapored.

Tega hladnega zimskega popoldneva so se starejši krajani, bilo jih 
je preko trideset, ob 15. uri zbrali v nazarski farni cerkvi, kjer sta sv. 
mašo zanje maševala župnik p. Boris Markež in zlatomašnik p. Ivan 
Kocmut. Ob 16. uri seje program nadaljeval v dvorani Delavskega 
doma. Z lepim kulturnim sporedom so starejše krajane razveselile 
pevke in kitaristke domačega prosvetnega društva, malčki iz 
nazarskega vrtca ter osnovnošolci. Ko je ob koncu kulturnega 
programa na oder stopila udeleženka srečanja Anka Flere iz Nazarij 
in začela z znano, nekoliko nostalgično pesmijo "Oj, mladosti 
moja...", je cela dvorana, v kateri so bili poleg starejših tudi obis
kovalci, potegnila z njo. Zabučala je pesem, v marsikaterem očesu 
se je zalesketala solza, spomini so drveli pred oči, utrinki iz pretek
losti .dokler ni bila izpeta zadnja kitica. Ob končuje predsednik PD 
Jelka Nazarje Marko Finkšt povabil vse udeležence srečanja na 
pogostitev in klepet v sosednji prostor.

S ku p na  točka  pe v k  in k ita ris tk
Anka Flere je srečanje doživela takole: "Najbolj lepa, prisrčna 
zahvala vsem organizatorjem in nastopajočim! Srečanje je bilo zelo 
lepo organizirano in izpeljano. Povsod je odseval srčni čut do 
starejših ljudi. Tudi prevoz je bil preskrbljen s strani gasilskih društev 
Nazarje in Lačja vas, da seje lahko vsak starejši občan, če je želel iti 
na to srečanje in ni imel svojega prevoza, peljal od doma in nazaj z 
gasilskim vozilom in prijaznimi, uslužnimi šoferji. Precej je bilo 
odziva na to povabilo in mislim, da ima vsak lepe spomine in 
občutek, da ni pozabljen. Kulturni programje bil prisrčen, prav tako 
je bila lepa in bogata pogostitev, kjer smo posedeli v prijetnem 
kramljanju, obujali spomine in peli. Tudi harmonika je s svojo 
melodijo poživila vzdušje. Ko pa smo se razhajali, smo si zaželeli: 
"Srečno! Na svidenje!" Še enkrat najlepša hvala vsem , ki ste se za 
to trudili in žrtvovali!"

S ta re jš i so  z a n im iv e m u  p ro g ra m u  z  z a d o vo ljs tvo m  p ris lu h n ili

Kot opazovalci tega sicer prijetnega dogodka, ki zaradi svoje vsebine 
res zasluži vso pohvalo, smo pogrešali le kratek nagovor s strani 
predstavnika KS, ki so ga veijetno pričakovali tudi starejši krajani. A naj 
bo slednje le dobrohotno priporočilo za prihodnje leto. KF



M

Včasih, navadno pa ob dnevih sivih peg in lastne naveličanosti, se človeku dozdeva, da so vsa njegova dejanja malodane višek 
zadovoijitvenih potreb, s katerimi prepričuje sebe in okolico, da je edini smisel v čudnem svetu nesmislov v iskanju poti do 
okolice in človeka. A kaj, ko se nam v gonji s časom in vsemi nebodijihtreba dosežki moderne dobe nameni, kot pesek izpod 
prstov, sesipljejo v borni odraz niča.

Nehote in nevede. Kot voda, ki teče brez misli, čutov in vprašanj. Kot da zgolj fizična prisotnost opraviči njen obstoj. Preveč hitro in predaleč vsaksebi 
živimo. Želimo nekaj, kar komajda čutno zanavamo in zavračamo vrednote na dosegu roke. Čudne, a zlatega napotke vredne misli mi vejejo skozi 
možgane, ko sedim v družbi človeka, ki je v tem stoletju videl, doživel, soustvarjal in le redko od strani spremljal dogodke in življenje doline in njenih ljudi. 
Malo je takšnih korenin, kot je Franc Zalesnik, kmet iz Florjana nad Gornjim Gradom. Devetdeset let je preteklo, kar je ugledal ta  svet, pa kaj bi tisto, saj 
je spomin svež kot jutranja rosa in beseda krepka kot skorja svežega kruha.
Vršnik, takšno je  namreč hišno ime njegove domačije, se je v te samotne hribe priženil, kar je bilo za tiste čase kar malce nenavadno. Rodil se je na drugi 
strani hriba pri Jelovniku, približno pol ure peš hoje do cerkve sv. Frančiška v Radmirju. Šolske klopi je drgnil sedem let, rajnka Avstroogrska mu je širila 
obzorje znanja. Sam pa pove, da so bila to ministrantska leta. Bolj po tiho pove, da je bil včasih tudi lačen, ampak bolj po svoji krivdi. Mleko, osnovna 
kmečka hrana, mu nekako ni teknilo, pil je rajši črno kayo te pa ni bilo na pretek. "V tistih letih smo ministranti nosili bolj dolge obleke. Bil sem neroden,

pa sem se zapletel in padel po cerkvi, kolikor sem bil dolg in žirok. Še sreča, da ni župnik stopil na 
mene. Ampak manjkalo pa ni prav veliko, tako je bil presenečen."
Vršnik se je že v svojih mladih letih vključil v razna društva in organizacije. Že leta 1920 je prvič 
sodeloval pri izobraževalnem, danes prosvetnem društvu. Je pa vsa leta, vse do pred kratkim, 
sodeloval pri cerkvenem pevskem zboru. Prvič je bil na koru na cvetno nedeljo leta 1925 pri sv. 
Frančišku. Ustvarjalna in preudarna natura mu ni dopustila, da bi od strani opazoval nemirne dogodke 
dvajsetih let. Vsa leta vse do razpusta januarja 1930 je intenzivno deloval v orlovski organizaciji. Že 
januarja 1921. leta je  bil poslan v Ljubljano na enotedenski organizacijski tečaj, po vrnitvi se je  sestal 
z dr. Jerajem iz Maribora. Pri sv. Frančišku so orlovski odsek ustanovili aprila 1922. leta. Po razpustu 
orlov so pristaši organizacije intenzivno sodelovali v prosvetnem društvu. Ves čas so se spopadali 
predvsem s prostorsko problematiko, saj so morali nastopati največ pod kozolci in v Gornjem Gradu 
v škofovi dvorani.
Bilo bi presenetljivo, čeprav se sliši nenavadno, če bi jo Vršnikov oče odnesel brez zapora. Že leta 
1932 je bil pet dni zaprt (Živkovičeva diktatura), pozneje pa so mu oblastniki odmerili še deset dni. 
Vse zaradi klerikalnega delovanja. Po poroki leta 1935 se je takoj vključil v življenje Gornjega Gradu. 
S cerkvenim pevskim zborom so že takrat organizirali velike koncerte. Da so bili res uspešni pove 
podatek, da je njihovo pevsko delovanje z zanimanjem spremljal priznani glasbeni pedagog prof. 
Marko Bajuk iz Ljubljane.
Po letu 1935, se spominja Vršnik, ko je  prišel na vlado dr. Korošec, niso več preganjali klerikalcev. 
Ljudje so mu zaupali, saj so mu že leta 1938 zaupali mandat občinskega odbornika. Bilo jih je 
osemnajst in je danes edini še živeči. "Večina nas je bilo članov ljudske stranke (Korošec). Veliko 
smo se pogovarjali in tudi prepir nam ni bila tuja zadeva. Tako pač, kot se godi danes, meni niso te 
stvari prav nič tuje."

Prva leta druge svetovne vojne je  preživel doma. Leta 1944 pa so ga beli gnali k sosedu. Menda so 
hoteli narediti mobilizacijo pa se jim ni obneslo."Če bi ne bil pri pašni zadrugi, bi moral v vojsko, ker 
pa smo morali gnati živino v planino, sem bil oproščen. Kljub temu sem moral 1.11.44 v partizane. 
Bil sem pri mobilni bolnici. Decembra po začetku ofenzive smo se umaknili proti Moravčam. Pri bolnici 

sem bil kurir vse do januarja 45, ko so nas Nemci razgnali in sem se vrnil domov. Konec vojne sem dočakal na Ljubnem." Še to pove Vršnikov oče, da 
je vsaka vojna neumnost in nezmožnost človeškega dogovarjanja. Pa graščine v Gornjem Gradu je škoda, padla je  samo zaradi političnih razlogov in 
nikakor ne zaradi vojaške nujnosti. Menda so jo hoteli po vojni obnoviti, pa jim niso pustili. Nekako z grenkobo se Vršnik spominja tistih časov. Po vojni 
je bil še nekaj časa pri krajevnem odboru, pa pri odboru za razdeljevanje obvezne oddaje. Ampak v času najhujše obvezne oddaje so kmete izločili in 
niso smeli sodelovati pri razdeljevanju. To je bilo obdobje, ko so hoteli velike kmete uničiti.

Od leta 1952 pa vse do konca obstoja je bil Vršnik član upravnega odbora gornjegrajske zadruge. Po letu 1960 so se krajevne zadruge združile v enotno 
Savinjsko zadrugo. "To so bili zlati zadružni časi," se spominja Vršnik. "Od kubika prodanega lesa smo iztržili 1000 takratnih dinarjev. V enem letu smo 
ustvarili 15.000.000 dinarjev dobička. V tistem obdobju smo imeli vse seje plačane, že kar preveč. Sem pa kot zadružni odbornik hodil tudi po drugih krajih 
doline."
Menda ni bilo dejavnosti v Gornjem Gradu, kjer Vršnik ni bil prisoten, si mislim sam pri sebi, ko poslušam njegovo pripovedovanje, tekoče in brez brskanja 
po spominu, kot bi se za človeka njegovih let spodobilo. "Dolga leta sem bil pri pašni zadrugi na Menini, celo predsednik zveze borcev sem bil. Izvolili so 
me kar brez moje vednosti. V Gornjem Gradu so mi bili celo komunisti naklonjeni, saj so me naprosili za govornika pri otvoritvi šolskega prizidka. Vedno 
sem poskušal sodelovati z vsemi, ki so delali pošteno in za napredek kraja."
Njegov sin, sedanji gospodar na Vršnikovi domačiji, pove, da je bil oče zelo zaveden član raznoraznih odborov. Tudi sredi dela, če je  bilo potrebno, mu 
ni bilo žal oditi in izpolniti obveznosti. Vršnikova mati, zdela se mi je  kot poosebljena dobrota, pa se je samo smejala. Samo to pove, da je bil mož res 
veliko od doma, ampak pijan pa ni hodil domov, čeprav je bilo tudi za to dovolj priložnosti.
Tako je teklo življenje lepo ustaljeno. Poleg naštetega je bil Vršnikov oče tudi porotnik v Celju pa matičar in še kaj. Menda mu je sam takratni občinski 
župan Deberšek zaupal, kako mora mladoporočencem prati grehe. Sedaj na stara leta, ko že nekoliko moči pešajo, pa je  za delo mlajših rok dovolj, najraje 
in še vedno veliko bere. Zanima ga vse, tako da je vedno seznanjen z dogodki doma in po svetu. Je pa Vršnik za konec najinega pogovora potegnil iz 
rokava eno svojih šegavih napitnic, s katerimi je  velikokrat kratkočasil razne družbe. Takole se glasi za ta čas nadvse primerna zdravica."Sveti Jožef stari 
možek, lepo sivo glavico ima. Z glavo kimlje, z nogo ziblje lepo dete Jezusa". Še obilo zdravja mu želimo, tudi v imenu Savinjskih novic.

Tekst in  fo to : E d i M a v rič



iz  s e d a n jo s t i  n e  m o re m o  
b e ž a t i  v  p r e te k lo s t ,  
m a rv e č  z m e ra j s a m o  
v  b o d o č n o s t .

George Orwell

Vsem poslovnim partnerjem in 
občanom občine Mozirje 

prijetne božične praznike in 
srečno ter uspešno novo leto!

M a l i  g o s p o d i n j s k i  a p a r a t i  

N a z a r j e

Z a h v a l ju je m o  s e  v a m  z a  z a u p a n je  v  p r e t e k 

lo s t i  i n  v a m  ž e l im o  v e s e le  b o ž ič n e  p r a z n ik e  

t e r  s r e č n o  n o v o  le t o  1 9 9 4 !

O PT IK A
M a t e j a  L I K E B

Ob Trnavi 1, Mozirje 
tel. 832-240

K A M N O S E Š T V O  P O D P E Č A N

Velenje
Razrez, obdelava in vgraditev marmorja in granita.

U g o d n a  p o n u d b a :
- nagrobnih spomenikov (do 20 % popusta);
- okenskIH polic (na zalogi širine 20 cm);
- stopnic;
- tlakov;
- šankov in kuhinjskih pultov;

V a l e n t i n  P O D P E Č A N  
Š a l e k  2 0  V e l e n j e  
t e l . :  0 6 3 / 8  5 7 - 5  5 8

Vsem občanom želimo prijetne praznike 
in obilo sreče in zdravja v letu 1994.

AVTO ©  ŠOLA 
VODAN d.o.o.
Š a l e k  2 4 ,  V e l e n j e ,  t e l : 8 5 4 - 2 1 2

V s e m  v o z n i k o m  i n  b o d o č i m  

v o z n i k o m  ž e l i m o  v e s e l e  b o ž i č n e  

i n  n o v o l e t n e  p r a z n i k e  i n  

v a r n o  v o ž n j o  

v  l e t u  1 9 9 4 .

Vabimo vas na tečaj cestno prometnih predpisov 
za vse kategorije s pričetkom v četrtek 6. januarja 
1994 ob 8.00 in 16.00 v Gasilskem domu Nazarje. 
Na vašo željo izvedemo tečaj tudi na Ljubnem, 
zato nas pokličite natel. 854-212 (pon., sred., pet. 
od 8 -10 in od 16 -18 ure) ali natel. 713- 368.

Izkoristite  naše dolgoletne  
izkušn je  in  strokovnost - 

vaš uspeh  j e  naše zadovoljstvo.
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r ? E le k t ro in s ta ia c ije  in  v z d rž e v a n je  
e le k tro  a p a ra to v  in  n a p ra v

Miro PRAŠNIKAR 
Sp.Kraše 30, Šmartno ob Dreti 

tel.:063/845-194 
NUDIMO VAM:
- satelitske sisteme z garancijo in atestom že 

od 460 DEM naprej;
- popravila in dograditve že obstoječih antenskih sistemov: 

RTV servis na vašem domu NON-STOP.

Vesel B ožič  in srečno novo leto

s
Okrepčevalnica

Gams
Zekovec

V s e m  n a š im  g o s t o m  se  z a h v a l ju je m o  z a  

o b is k  v  le t o š n je m  le t u ,  v s e m  o b č a n o m  
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se vsem svojim kupcem 
zahvaljuje za zaupanje v 

letošnjem letu,obenem pa vsem 
želi prijetne božične praznike in 

srečno novo leto 1994!
VaV^I
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Z g o rn je  sa v in jsk a  tu ris-  j  
. . .  tičn a  z v e za  ž e li  v sem

ZGORNJA^  j tu ris tičn im  d e la v c e m  
savinjska te r  o b ča n o m  u sp ešn o

DOLINA r
te r  za d o v o ljn o  

le to  1 9 9 4 .

ZGORNJA

SAVINJSKA
DOLINA

r

Ljubno ob Savinji 63333, Foršt 32

URARSTVO
Prodaja ur, izdelkov za hobi, igrač

telefon: 063/841-084 
Marija Šerbela - Rupnik

V e d r o s t  i n  v e s e lo s t  s ta  s o n c e ,  

p o d  k a t e r im  v s e  u s p e v a !

V novem letu 1994 želimo čimveč tega 
sonca vsem obiskovalcem naše delavnice in 

prodajalne in bralcem Savinjskih novic!

P O G R E B N E  S T O R I T V E
Ob boleči izgubi bližnjega nudimo po konkurenčnih cenah:
- pervoz z avtofurgonom (vključno na upepelitev)
- dekoracijo sobe, postavitev odra na domu
- izkop grobnih jam
- postavitev žarnih niš
- ureditev kompletne dokumentacije
- odštejemo pogrebnino v višini 48.000 SIT

Štiglic Jotica 
Radmirje JO, 63333 Ljubno ob Savinji 

tel.063-841-029
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Rinka in zadružni dom odprti rani 
v krajevni skupnosti Solčava

V časopisu DELO je  dne 5/11-1993 na strani 7 v rubriki Koroške 
solzice glede lastninjenja hotela Planinka v Črni na Koroškem izpod 
peresa g. Praprotnik Ivana izšel članek z naslovom Črnjani ne dajo 
hotela. V njem avtor med drugim pravi: "Golfturist z Raven, ki je za 
"Šenk" dobil hotel Planinka, ga hoče sam olastniniti. Direktor Golfturis- 
ta Friderik Rus, v občinskem parlamentu se predstavlja kot socialist, 
namreč kar noče priznati, da bi ta hotel lahko bil last KS Črna, saj je 
črno na belem dokazano, da so ga v veliki meri zgradili Črnjani sami...", 
konec citata. Ob koncu članka pa je pisec še dobesedno pripisal: "če 
bi to kdo poizkusil napraviti v Črni, bi bila revolucija."
Ni kaj, zelo poučen članek, vreden premisleka za krajane Solčave in 
morda še koga!
Z gostiščem Rinka v Solčavi pa se našim krajanom dela še večja 
krivica kot tista, ki jo Golfturist pripravlja Črnjanom in je delno opisana 
v citatu zgoraj omenjenega članka. Solčava je bila namreč v letu 1944 
popolnoma požgana. Povojni se je  le postopoma pridobivalo obnovit
vene kredite. Stavba solčavske Kmetijske zadruge sredi vasi je bila 
tudi požgana. Parcela je bila oblastno - politično zamenjana za 
zemljišče, ki ga je  Agrarna vzela župnišču. Za obnovo bivše zadružne 
stavbe pa je dala oblast 2.000.000.- din obnovitvenega kredita in to 
takratnemu Narodnemu odboru Solčava - Občina Solčava. S tem 
kreditom in vsestransko pomočjo vseh Solčavanov, predvsem pa z 
udarniškim delom, je  bil zgrajen hotel Rinka. Narodni odbor Solčava 
je torej zgradbo zgradil in jo izročil v upravljanje Planinskemu društvu 
Solčava. Z združitvijo občin v veliko občino Mozirje, je  bil hotel Rinka 
Solčavi odvzet v korist občine Mozirje in dan v upravljanje Notranji 
upravi Celje, zatem Cinkarni Celje in leta 1990 podjetju Turist Mozirje. 
Stavba hotel Rinka je  bila torej zgrajena z državnim kreditom za 
obnovo, z delom  in vsestranskim  angažiranjem  te r samood- 
povedovanjem krajanov Solčave in je torej po vsej logiki njihova last. 
Vsa prepisovanja upravljanja in prenosi osnovnih sredstev, kot se je 
takrat uradno govorilo, je  bilo navadno barantanje z tujo lastnino. Brez 
zakonitega dediča,to je sedanje KS Solčava, se objekt Rinka po vseh 
predpisih in normah pravne države, za katero se Republika Slovenija 
smatra, ne bi smel ne lastniniti, še manj pa prodajati, saj je  za tako 
dejanje povsod po svetu znan le en izraz, to je tatvina.
Podobno kot z gostiščem Rinka, se prejšnji in sedanji gospodje 
oblastniki vedejo tudi z zgradbo Zadružnega doma v Solčavi. Tudi ta 
dom je zgradila takratna Kmetijska zadruga Solčava. Njeni člani so za 
stavbo darovali les in z dolgoletnim odstopanjem dela svojih dohodkov 
omogočili, da je do realizacije doma prišlo. Vsa pomoč, ki je bila 
zgradbi od družbe dodeljena, je  bilo bornih 30.000,- din, ki jih je 
Zadrugi Solčava odstopila takratna Zadružna poslovna zveza Rečica 
ob Paki. Danes pa Solčavani "čakamo", kdaj bo tudi s temi sadovi 
našega m inulega dela prosto razpolagal nekdo, ki se na vse 
zakonitosti pravne države požvižga, ker ve, da ga naša težko 
pridobljena demokracija in njeni zakoniti predstavniki vsem poštenju 
navkljub v celoti podpirajo.
Žalostno, vendar resnično! Vseeno pa si še vsi zainteresirani še enkrat 
pozorno prečitajmo zadnji stavek delno citiranega članka že omen
jenega pisca g. Praprotnik Ivana.
Pripominjamo, da lahko naše navedbe eventuelnim zainteresiranim 
dokažemo kadarkoli, in to na podlagi verodostojnih listin o pridobitvi 
državnega obnovitvenega kredita in ostalih takratnih finančnih trans
akcijah, v zvezi z izgradnjo omenjenih objektov, to je hotela Rinka in 
Zadružnega doma v Solčavi.

Krajevna skupnost Solčava
Damjan Havdej

Pojasnilo
V 25.št. SN je v rubriki KRONIKA kot zadnje obvestilo tudi sporočilo 
UNZ Celje o ovadbi zoper Alfreda B. iz Mozirja. Bralce seznanjam, da 
gre za spodaj podpisanega, ki je naredil naslednjo "goljufijo in 
ponareditev listin v škodo družbenega premoženja".
Podjetje Božič, d.o.o. je  opravljalo za zdravstvene zavode s pogodbo 
določene storitve za s pogodbo (pismeno, 6. člen pa je bil ustno 
drugače dogovorjen) dogovorjeno ceno, ki so jo zdravstveni zavodi 
podpisali (priznali) in plačevali od 1.5.1992 do 31.3.1993. Torej 11

mesecev. Z aprilom 1993, pa so enostransko določili za enak obseg 
dela novo mnogo nižjo ceno, s katero se podjetje Božič, d.o.o. ni 
strinjalo in je seveda za enak obseg dela, ki ga je opravljalo in opravilo 
tudi zaračunalo enako ceno. Nastala je  razlika,ki je bila vnovčena z 
akceptnimi nalogi, ki sem jih podpisal jaz (imel sem za to ustrezno 
pismeno pooblastilo s strani zavodov).
S 30.6.1993 so zavodi enostransko prekinili preko noči vse poslovne 
odnose s podjetjem Božič, d.o.o. (v pogodbi je enoletni odpovedni rok) 
in s tem povzročili določeno škodo podjetju Božič, d.o.o., za katero 
teče pravda. Kar se tiče poiskusa pridobitve koristi nad 2 milijona, pa 
gre za drugi še ne vnovčeni akceptni nalog, za katerega je  prvos
topenjsko sodišče že izdalo sklep, da se lahko vnovči. Zavodi so vložili 
pritožbo na drugostopenjsko sodišče, to pa še ni odločilo, zato ak
ceptni nalog še čaka na SDK na vnovčitev.
Pripomnil bi še naslednje. N. pr. Lekarna Mozirje je podjetju Božič, 
d.o.o. enostransko določila ceno 1.500 DEM mesečno, sedaj pa za 
manjši obseg dela od 1.7.1993 plačuje drugemu izvajalcu v povprečju 
4.144,72 DEM mesečno. Firma Božič, d.o.o. ji je  zaračunavala 1,7 % 
od realiazacije, kar je znašalo cca. 3.000 DEM mesečno odvisno od 
višine realizacije.
Pri vsej zadevi ne gre za nikakršno goljufijo, temveč za pošteno plačilo 
delavcem zaposlenim v podjetju Božič, d.o.o., ki so svoje delo tudi 
pošteno opravili. O končnem epilogu boste bralci obveščeni, ko bodo 
vsi sodni mlini zadevo dokončno zmleli.

Božič Alfred, Mozirje

Slalom pri polnočnicah.
v

Cast komur čast!
Malo za šalo, malo za res! Nisem športnik. Vendar si včasih na TV 
ogledam tudi šport in občudujem športnike. Toda ne le zato, ker 
zmorejo kar zmorejo, temveč da zmorejo to ob takšni "navlaki", ki jih 
vedno obdaja. Predvsem pa, ker gledalci sploh niso tiho. Vseh vrst 
vzkliki in žvižgi se čujejo. No, ti žvižgi in kriki naj bi jih celo spodbujali 
in jim pomagali k boljšemu uspehu. Tako se mi že kar čudno zdi, da 
v ta namen ne uporabljajo še petard. Pri smučarskih skokih namreč 
naj bi že na startu počila petarda predvsem pa na odskoku. A bi ga 
pognali v zrak! Pri slalomu pa naj bi pri vsakih vratih počila petarda, 
ko smučar pripelje do njih. To bi bil slalom, da bi si ga bilo vredno 
ogledati!
Zvok je bil že od nekdaj del človeškega življenja. Ni še dolgo od tega, 
ko sedanjih vrst športa še ni bilo, ali pa so bili redki vsaj pri nas. Takrat 
s(m)o se hranili z drugačno duhovno hrano. Muzika in petje. Če sta 
bila le dva ali trije skupaj, so že zapeli.
Petje in glasba sta že od nekdaj tudi sestavni del verskih obredov. 
Predvsem se mi pri tem zdi vredno omeniti zvonenje. Nekoč (če se 
ne motim) so še po I. svetovni vojni po vseh cerkvah vsako jutro zvonili 
jutranjico. To delo je seveda opravljal mežnar, vendar so mu bližnji 
fantje zelo radi priskočili na pomoč. Zato je bilo tudi veliko takih, ki so 
znali pritrkovati, kar je danes že redkost. Danes se jutranjice zvonijo 
le še za kakšne večje cerkvene slovesnosti in za večje praznike. 
Nekoč so tudi po vseh cerkvah vsako soboto in dan pred praznikom 
zvonili večernice. Včasih pol ure včasih pa tudi celo uro osem "štikel- 
cev". Danes so le še redke cerkve, od koder bi se še vsako soboto in 
dan pred praznikom slišalo pritrkovanje. Pri podružničnih cerkvah pa 
se še tudi danes marsikje na predvečer, ko je drugi dan shod (sv. 
maša), zvoni s "ta večjim" zvonom ob 18. uri, da so ljudje obveščeni, 
da bo naslednji dan tam shod.
Še pred drugo svetovno vojno so med sv. mašo ob začetku vsakega 
glavnega dela (evangelij, darovanje, povzdigovanje in obhajilo) zaz
vonili z večjim zvonom, kakor še danes zacingljajo ministranti.
Kakor je  znano, so svoj čas tudi Nobelov izum pritegnili k bogočastju. 
Še danes se najdejo v cerkvenih stolpih možnarji raznih velikosti (mi 
smo jim rekli štuceljni), s katerimi so ob večjih praznikih in cerkvenih 
slovesnostih pokali: na Veliko soboto ob prinašanju jedi k žegnu, ob 
zvonenju večernic za Veliko noč, pa na lepo nedeljo ... Tudi s tem 
pokanjem se je  vzdušje praznika lepo dvignilo. Nekaj tega se je 
ohranilo še do danes. Ker je bilo s tem streljanjem veliko nesreč, se 
danes smodnik le še težko dobi. Zato na Veliko noč poka le še karbid. 
Za božične praznike pa zdomci preskrbijo dovolj petard, s katerimi 
med polnočnicami naznanjajo prihod Odrešenika.
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Vse lepo in prav, toda ravno med polnočnicami pa res ne bi bilo treba 
pokati. Saj vse, ki so se v tej noči odrekli počitku doma na toplem in 
šli v cerkev, da bi tam skupno z drugimi počastili spomin na skoraj 
pred dva tisoč leti rojenega Odrešenika, silijo, da nehote "vozijo 
duševni slalom", ko s pokom petarde prekinejo doživljanje tistega 
velikega veselja božične noči. Ne dvomim, da tisto pokanje sredi noči 
moti tudi tiste, ki bi takrat radi spali. Celo prejšnji režim, ki je bil tako 
močno protiversko usmerjen, je med polnočnicami le dal mir. Sedaj 
ga pa zadnja leta ni. In le komu se to sploh dopade?
Pa lep pozdrav in vesele božične praznike ter srečno novo leto vsem 
skupaj - uredništvu in bralcem Savinjskih novic!

Janez Gregorc
Ljubija 2, Mozirje

Svetišče knjige
Mesto Aleksandrija (ustanovil jo  je  Aleksander Veliki I. 332 pr. Kr.) je 
zaslovelo z muzejem in knjižnico. Število knjig naj bi bilo že pod 
samovlado Ptolomeja Filadelfa nad 50.000 in je  naraslo na 700.000 
zvitkov do Julija Cezarja. Ko je  Aleksandrijo oblegal z rimskimi legijami 
Julij Cezar je zgorel del mesta - Bruchium, z vsemi svojimi knjižnimi 
zakladi. Delno jo je  obnovil Antonij, ki je kraljevsko knjižnico iz Per- 
gama podaril kraljici Kleopatri. Pod Teodozijem je izšel ukaz, naj 
porušijo Serapijev tempelj, kot zadnjo uporo poganskega nauka. Kljub 
upiranju Aleksandrijcev je ogenj vse uničil. Iz knjig, ki so jih izgrebli 
izpod pepela, je  nastala nova knjižnica, ki se je ohranila do 7. st. 
Znana je zgodba, kako je po zavzetju Aleksandrije (osvojil jo je Amru) 
kalif Omar dal povelje, naj zažgejo knjižnico, ker je zaradi Korana (saj 
vse, kar je treba vedeti, piše v njem) postala odvečna, in kako so šest 
mesecev s knjigami, ki so jih kurili, ogrevali vse kopeli, 
čemu ta poseg v preteklost Aleksandrije?
1. gre za namerno "oživljanje" zablod iz preteklosti z namenom, da bi 
se iz njih naučili človeka vrednega ravnanja; da bi vsakdo vedel v danih 
okoliščinah, kaj storiti je  dolžan;
2. prihodnje leto mineva 50 let, ko je samostansko knjižnico v Nazarjah 
(ustanovljeno leta 1752) doletela skorajšnja usoda Aleksandrijske 
knjižnice: v zgodnji jeseni leta 1944 so savinjski partizani minirali del 
samostana (glej: Večer, 29. aprila 1968, str. 11), kjer je  bila knjižnica. 
Poglejmo si odlomek iz zgoraj navedenega časopisa:
Puške so odložili v kot samostanskega hodnika. Na samostanskem 
dvorišču so zakurili ogenj. Drva so bila vlažna. Podtikali so papir. 
Jordan je p ihal v ogenj. "N aenkrat pa sem pogledal!" nama 
pripoveduje Jordan na samem kraju dogodka. Zagledal je bil list 
orumenelega papirja s starinskimi črkami. Poskočil je: "Kje ste dobili?" 
- 'Tam v ruševinah." Vznemirjen Jordan je šel brskat v ruševine. Tam 
v porušenem jugovzhodnem  delu nazarskega frančiškanskega 
samostana je med drugimi starimi knjigami našel Trubarjev Novi 
Testament iz leta 1557-1561 in popoln primerek Dalmatinove Biblije 
iz leta 1584. 'Tega pa ne bomo kurili!" je  vzkliknil partizan Vinko 
Jordan.
Vinko Jordan, doma iz Gotovelj pri Žalcu, je skrbno hranil obe 
dragoceni knjigi vse do decembra I. 1950, ko ju je izročil Študijski 
knjižnici v Celju (glej: Drugi Trubarjev zbornik/ Ob štiristoletnici 
slovenske knjige/ uredil Mirko Rupel, Slovenska matica, Ljubljana 
1959, str. 177-179).
Zakaj Vinko Jordan omenjenih knjig ni vrnil frančiškanski knjižnici, ne 
vemo. Dolžni pa smo mu izreči zahvalo za njegov spoštljiv odnos do 
knjige in za intervju v časopisu Večer, kjer nam je razkril ustanovo, od 
koder se bosta dragoceni knjigi vrnili v svoj dom, kamor spadata.
Ker so danes živeči še mnogi priče tistih časov, jih nazarski frančiškani 
prosimo za pomoč pri iskanju še drugih knjig, ki so bile tako ali drugače 
odtujene.
V Jeruzalemu so Judje poimenovali zgradbo, kjer so shranjeni zvitki 
Izaijeve knjige, z nazivom: Svetišče knjige. Takšno spoštovanje 
knjigam je izrazil Petrarka, ko je  zapisal: "Nekatere me učijo, kako naj 
živim, druge zopet, kako naj umrem."

p. Bernard Goličnik, Nazarje

Zahvala
Želimo se javno zahvaliti za požrtvovalnost pri gašenju požara našega 
gopodarskega poslopja, živine in vsega, kar se je rešiti še dalo. Vsem 
sosedom kmetom iz Podveže, ki so gasilce obvestili in za izjemen trud 
vsem gasilcem mozirske občine in drugim, ki so pripomogli, da so

ognjeno silo čim hitreje ukrotili. Gasilcem Luč pa posebna zahvala, 
ki so s svojo hitrostjo in spretnostjo bili prvi na kraju požara, spustili 
vso živino iz hlevov in obvestili vse ostale gasilce v občini. Posebna 
zahvala tudi sosedom in sorodnikom, ki so bili pripravljeni navkljub 
tako sušne letine sprejeti našo živino v svoje hleve. Zahvala tudi 
postaji policije pri obveščanju ter zavarovalnici TRIGLAV Celje. 
PRISRČNA ZAHVALA!

Družina ROBNIK, Krnica 67, Luče

Osebnost leta in 
človekova integriteta

Že nekaj let nazaj se inštitut za raziskavo javnega mnenja ukvarja tudi 
s tem, kdo je najpopularnejši ali najbolj priljubljen državnik ali politik, 
da ga potem ob koncu leta razglasijo za osebnost leta.
Zaradi možnih manipulacij je  že sama verodostojnost anketno jav
nomnenjskih raziskav vprašljiva. Vprašanja je  pač močno oblikovati 
tako, da se že kar nakazuje in v večini primerov tudi doseže željeni 
odgovor, kot je to na pr. bilo pri anketnem vprašanju o obrambnem 
tolarju. Če bi se vprašanje glasilo: Ali ste za to, da na račun teoretično 
višje socialne varnosti, izpostavimo ogroženosti našo samostojnost in 
neodvisnost, ki je prvi pogoj tudi za socialno varnost, bi bili odgovori 
čisto drugačni. In še, kdo more preveriti njihovo avtentičnost? Drugo, 
javno mnenje ni samo od sebe, ampak ga krojijo tisti politični krogi, ki 
obvladujejo in imajo trdno v svojih rokah - razen verskega tiska, skoraj 
vse medije - se pravi, škarje in platno. Tudi kopije podpisanih, a 
n e o b jav ljen ih  p isem , so s v o js tve n  d o ka z  "neo d v isn o s ti in 
nepristranskosti" nekaterih občil in glasil.
Pri načrtovanju akcije za "osebnost leta" v negativnem pomenu, pa 
ne gre le za vprašanje verodostojnosti, ampak predvsem gre tu za 
vprašanje moralno - etičnih norm. Človekova lastnina ni namreč samo 
tista materialna, ampak enako tudi čast in dobro ime. Nihče namreč 
nima pravice nikomur škoditi na časti in dobrem imenu, kaj šele, ga 
oropati le tega. To je  žaljivo in krivično in zato protipravno dejanje, ki 
daje tudi oceno omenjenemu inštitutu in izvajalcem akcije. To je napad 
izvajalcev akcije na osebno integriteto človeka, ki se ne more braniti, 
ko ga kot za "novoletno darilo" privežejo na sramotilni steber in ga 
izpostavijo zaničevanju nevzgojenih ljudi, ki se ob tem veselo 
zabavajo. Ali smo že res tako izprijeni, da tako razumemo človekove 
pravice, ki so vstopnica v Evropo, da kriminalce vseh vrst in vojne 
zločince iz obdobja komunistične revolucije varujemo in ščitimo pred 
roko pravice, saj se nihče od teh ne bo znašel na seznamu "negativ
cev", ampak se bo na tem seznamu znašel nekdo ali nekateri, ki 
pošteno delajo in se nesebično trudijo za dobrobit nas vseh. Predvsem 
taki bodo spet izpostavljeni javnemu linču.
Dokler si bodo nekateri inštituti pri nas tako razlagali človekove 
pravice, tako dolgo bodo še naši politiki zardevali zaradi vprašanj 
zahodnih diplomatov.
Vprašanje je tudi, zakaj predsednik Kučan, ki pogosto zatrjuje, da je 
vsak nedolžen, dokler mu krivda ni dokazana, ne odkloni in ne obsodi 
te vrste linča in kraje dobrega imena državljanom, čeprav On, zaradi 
"pravil igre", na seznam negativne osebnosti leta ne more biti 
uvrščen". Zaradi pravil igre pravim kajti načrtovalci akcije "osebnost 
leta", ki imajo v zakupu skoraj vsa sredstva obveščanja, nekatere vse 
leto prikazujejo samo v negativni luči, medtem, ko za ugled nekoga 
drugega skrbi in varuje 120 iz državne blagajne plačanih svetovalcev. 
Iz navedenih razlogov zavračam in obsojam akcijo iskanja in 
ugotavljanja negativne osebnosti leta in vabim enako misleče, da se 
mi pridružijo.

Ivan Glušič
Mozirje

Spoštovano uredništvo!
V prejšnji številki Savinjskih novic ste, g. Alfred, pod zgornjim nas
lovom objavili pisarijo, v  kateri je  napisanih toliko nesmislov in oslarij, 
da se iz Vas upravičeno norčujejo številni bralci. Očitno ste ponovno 
podcenili intelektualni nivo in informiranost Zgornjesavinjčanov in 
verjeli, da jih boste s svojimi zmedenimi neumnostmi še enkrat zavedli. 
Sam se sploh ne bi oglašal, če ne bi objavili tudi nekaj laži, s katerimi 
skušate škodovati mojemu poklicnemu ugledu.



PISMA BRALCEV KRONIKA

Odkar sem postal zasebni zdravnik, si z vsemi močmi prizadevate, da bi mi onemogočili delo v 
ambulanti v Lučah. V ta namen na sejah IS in v časopisih vztrajno ponavljate trditev, da delam v 
Lučah nelegalno, zato sem v eni od prejšnjih številk Savinjskih novic objavil spisek vseh dokumentov, 
ki so potrebni za zakonito opravljanje zasebne zdravniške prakse, vključno z datumi in imeni oseb, 
ki so jih podpisali. Prepričan sem, da bi mi že zdavnaj preprečili delo v ambulanti, če bi za to obstajala 
najmanjša zakonita možnost. Ker pa je  ni, se poslužujete izmišljotin, s katerimi me skušate umazati 
pred ljudmi. Ena od teh je  tudi vaša trditev, da je zdravstvo v Lučah slabše, odkar delam kot zasebnik, 
da bolnikom nočem dajati injekcij, opravljati prevezov itd. Menil sem, da bo najbolje, če Vam 
odgovorijo kar moji bolniki sami, zato sem izvedel anonimno anketo, rezultate pa smo prešteli v 
prisotnosti predstavnika krajevne skupnosti. Med petimi zastavljenimi vprašanji je bilo tudi naslednje: 
"Ali si želite zamenjati zdravnika?" Samo eden je odgovoril z "da", 89 vprašanih je odgovorilo, da so 
z zdravnikom zadovoljni. Tudi na vprašanje, ali je delo v ambulanti, odkar je zdravnik zasebnik, 
slabše, je  samo eden odgovoril z "da", vsi ostali so bili drugačnega mnenja. Na vprašanje, ali so 
resnične trditve predsednika IS g. Božiča, da delam slabo, da nočem dajati injekcij in previjati ran, 
je prav tako samo eden odgovoril z "da", 89 pa z "ne". Zanimivo je, da je  ob tem vprašanju veliko 
anketiranih pripisalo, da je  "Božič lažnivec", nekateri pa so uporabili tudi takšne besede, ki niso za 
časopis. Fotokopije anketnih lističev Vam bom na Vašo željo z veseljem poslal, originali pa so 
shranjeni pri meni doma. Tako so ljudje ocenili moje delo, kako pa ocenjujejo Vašega, so pokazale 
zadnje volitve, na katerih ste dobili manj ko 2% glasov. Toliko o tem.
V svojem sramotilnem spisu mi med drugim očitate tudi nepoštenje. Da bova stvari postavila na 
svoje mesto, bom navedel nekaj dejstev, o katerih naj bralci sami razsodijo:
1. Niti kot občan, niti kot zasebnik nimam nobene tožbe na sodišču, Vi pa kar nekaj. 2. Doslej še 
nisem bil v preiskovalnem zaporu, Vi pa že. 3. UNZ me še ni ovadila zaradi goljufij, Vas pa je že. 4. 
Doslej še nisem bil prijavljen preiskovalnemu sodniku zaradi ponarejanja listin, Vi pa že. 5. Doslej 
še nisem bil prijavljen zaradi zlorabe položaja, Vi pa že. 6. Doslej zdravstvu nisem povzročal 
materialne škode, za Vas pa je SDK inšpekcija ugotovila, da ste jo. 7. Doslej si nisem prilaščal tujega 
denarja, za Vas pa je SDK ugotovila, da ste mimo pogodbe protipravno jemali avanse z žiro računa 
zdravstva. 8. Doslej me niso izključili še iz nobene stranke, Vas pa so kar dvakrat komunisti in enkrat 
narodni demokrati. 9. Doslej se še nobena politična stranka ni distancirala od mojega delovanja, od 
Vašega pa so se kar nekajkrat vse desne stranke, enkrat pa celo vse politične stranke naše občine.
10. Nikdar nisem anonimno prijavljal svojih sodelavcev in prijateljev, Vam pa so to že dokazali. 11. 
Veliko ljudi iz naše doline, med njimi tudi nekateri Vaši družinski prijatelji, Vas preklinjajo zaradi 
denarja, ki ste jim ga pobrali z igro fair play, meni pa kaj podobnega ne more očitati nihče (Ob tem 
je vedno odprto vprašanje za UNZ in davčne inšpektorje, koliko tega denarja ste prijavili in plačali 
davek. Kar nekaj nas je, ki smo pripravljeni pričati o vsotah z Vaše devizne hranilne knjige, ki ste 
nam jo sami razkazovali).
Po vsem tem naj bralci sami presodijo, pri katerem od naju bodo besedi veliki poštenjak pisali v 
narekovajih.
Na koncu pa še to. Danes dokončno zaključujem dialog z Vami, ne glede na to, kakšne pamflete 
boste še objavljali. Prepričan sem, da z njimi ne boste pridobili nikogar več. To, kar Vam mislim še 
sporočiti, bom povedal z obrnjenimi verzi vfelikega pesnika:
"O Brobdingnagu je vse znano, o Liliputu nikdar nič."
Vem, da bo človek Vašega intelektualnega dometa imel težave z identifikacijo avtorja in z 
razumevanjem sporočila, pa nič ne de. Mogoče pa boste kdaj le imeli dovolj časa razmišljati tudi o 
tem.

Tonč Žunter, dr. med.
zasebni zdravnik v Lučah

15.12. ’93 se je ob 22.45 u ri zgodila prometna 
nezgoda v Sp.Krašah. Voznik osebnega av
tomobila Robert Č. (47) iz Žalca je  vozil proti 
Šmartnemu ob Dreti in v ostrem ovinku zaradi 
tega, ker naj bi mu iz nasprotne smeri pripeljal 
neznani vozn ik neznanega avtom obila  z 
bleščečimi lučmi zapeljal desno s ceste, trčil v 
obcestni kamen in se prevrnil v jarek. Nastala 
je materialna škoda.

20.12. ’93 sta ob 10.25 u ri na cesti Mozirje 
Žekovec z osebnimi avtomobili trčila Milan K. 
(37) iz Nazarij in Stane L. (35) iz Mozirja. 
Posledica je bila materialna škoda.

20.12. ’93 je ob 14.10. u ri je  voznik Tomaž A. 
(36) iz Mozirja v  Nazarjah pri vzvratni vožnji z 
osebnim avtomobilom trčil v osebni avto Mar
jana G. iz Nazarij in ga poškodoval.

20.12. ’93 ob 15.35 se je zgodila prometna 
nezgoda v M ozirju pri odcepu v Šmihel. 
Udeleženca sta bila voznika osebnih av
tomobilov Vlado P. (46) iz Velenja in Peter 
K.(27) iz Mozirja. Povzročena je  bila material
na škoda.

20.12. ’9 3 je o b  18.uri Marija K. (72) iz Velenja 
v o z ila  osebni avto  v Lepi n jiv i. Pri 
gospodarskem poslopju Marije B. ji je pred 
vozilo pritekel pes, umaknila se mu je in trčila 
v objekt.

20.12. sta se ob 19.30 u ri doma v Mozirju sprla 
vinjena oče Franc (60) in sin Janez R.(31).

21.12. ’93 ob 12.10 u ri je  prišlo do trčenja v 
križišču pri avtobusni postaji v Mozirju. Trčila 
sta voznica osebnega avtom obila Alenka 
R.(39) iz Celja in voznik tovornega avtomobila 
Ivan M. (39) z Ljubnega ob Savinji. Trčenje se 
je končalo brez telesnih poškodb.

21.12. ’93 se je ob 21.05 u ri vnel požar v 
Camel dubu pri Savinjskem gaju v Mozirju. 
Nastala je  precejšnja materialna škoda, vzrok 
požara pa še raziskujejo.

INFORMACIJE

Predstavljamo vam:

Kar nekoliko neprim eren naslov, bi lahko rekli. 
Predstavljati urarstvo, ki je v Mozirju že vse od leta 1926, 
res ni posrečeno. A ker je tudi urarstvo Aubreht sledilo 
razvoju časa, je občasno vendarle prav, da se v sliki in besedi 
pojavi pred svojimi siceršnjimi in potencialnimi strankami.

Uroš Aubreht je obrt prevzel od svojega očeta Martina, le-ta pa od 
svojega očeta. Gre torej za tretji rod urarjev, o katerem smo pisali tudi 
že v letošnji 12. številki. Mladi urarski mojster, ki seje šolal najprej v



Velenju in nato še v očetovi delavnici, je 
paleto storitev najprej razširil in posodobil. 
Tako danes s pomočjo očeta, ki je sicer v 
pokoju, a še vedno rad pomaga, prodaja in 
popravlja vse vrste ur, poleg tega pa izdeluje 
tudi ključe. Precej dela opravlja na terenu, saj 
za potrebe spomeniškega varstva vrši general
na popravila stolpnih ur. Za ptujski muzej 
popravlja in vzdržuje antik ure. Dela mu, kot 
pravi, res nikoli ne zmanjka, toda napredek na 
področju urarstva zahteva tudi tekoče 
izobraževanje. Iz tega razloga je bil do sedaj 
že na štirih specializicijah: za male kvarčne 
module je bil šest mesecev v Trossingenu, 
preko znane firme Junghans pa je bil trikrat po 
14 dni v Novigradu zaradi spoznavanja sis
tema MEGA. Podobno izobraževanje bo 
potrebno tudi v bodoče.

Uroš Aubreht z veseljem ugodi vsaki stranki. 
Dokaz, daje temu tako, so vsi tisti, ki se znova

in znova vračajo v njegovo urarstvo, saj zna 
ne samo prodajati in popravljati, temveč tudi 
svetovati. Delovni čas urarstva je ob delov
nikih od 7.30 do 12.00 in od 14.00 do 17.00, 
ob sobotah od 7.30 do 12.00 ure.

"Visokih ciljev za prihodnost ravno nimam," 
zaključuje Uroš Aubreht, "da bi le šlo tako 
naprej, kot gre sedaj!"
Enako želimo urarstvu Aubreht tudi mi.

"Dolžan sem se zahvaliti vsem strankam za 
zaupanje z željo, da bi bilo naše skupno 
sodelovanje tudi v bodoče uspešno.

In  še vesele božične prazn ike  ter  
srečno 1994. leto  

že lim  vsem  občanom  
občine M ozirje! "

EP

Predstavljamo vam:

T r g o v i  n o  I Z O L E S

Podjetje Lzoles iz Mozirja je bilo ustanovljeno leta 1991. Sprva seje 
ukvarjalo z veleprodajo, zaradi vse bolj pogostih potreb po kompen
zacijah, saj so bile izterjave plačil vse težje, pa se je podjetje v 
letošnjem letu začelo ukvarjati tudi z maloprodajo. Konec julija je 
bila ob šmihelski cesti odprta trgovina, ki smo jo tokrat obiskali in 
se pogovarjali z direktorico podjetja Agico Funkel.

SN: So bile kompenzacije res glavni razlog odprtja vaše trgovine? 
AGICA FUNKEL: To je bil eden od razlogov. Ocenjevali smo namreč, 
da bi lahko na področju popestritve ponudbe prispevali svoj delež v 
pozitivnem smislu. Upam, da nam to uspeva.

SN: Če že govoriva o ponudbi, potem jo morate tudi opisati. Kaj 
prodajate?
AGICA FUNKEL: Nudimo celotno ponudbo materialov za instalacije 
centralnega ogrevanja in za vodovodne instalacije, barve in lake, talne 
in stenske obloge, kamor sodi tudi parket, keramiko, kopalniško 
opremo in izolacijske materiale. Delamo pač v tem smislu, da bi se na 
enem mestu dobilo čimveč stvari za dom.

SN: Ob kakšnem času ste na voljo svojim kupcem?
AGICA FUNKEL: Vsak delovnik je trgovina odprta od 7.00 do 19.00, 
vsako soboto od 7.00 do 13.00.

SN: Še beseda ali dve o prodajnih pogojih?
AGICA FUNKEL: Pri nakupu v vrednosti nad 10.000 SIT omogočamo 
plačilo na dva čeka, pri večjih zneskih je možno plačilo tudi na štiri čeke 
brez obresti, vedno se pač skušamo s kupcem dogovoriti tako, da je 
ugodno za obe strani.

SN: Kakšni so načrti trgovine lzoles za prihajajoče leto 94? 
AGICA FUNKEL: Kmalu po Novem letu bomo v prodajni program 
uvrstili kompletno ponudbo vijakov, ki se jim  bo pridružila tudi akustika 
in bela tehnika.Slednja zaradi pomanjkanja prostora v sami trgovini 
sicer ne bo kdove kako zastopana, vendar bo dobavni rok za željeni 
aparat do pet dni. Enako velja za kuhinjska korita in material iz uvoza 
za znanega kupca.

SN: Videti je, da ste si pridobivanje kupcev res resno lotili. 
Verjetno ima takšen namen tudi nagradna igra?
AGICA FUNKEL: Tako nekako. V decembrski nagradni igri sodelujejo 
vsi, ki v tem času kupijo blago v znesku nad 10.000 SIT. Z žrebanjem, 
ki bo 30. decembra ob 16. uri v naši trgovini, bomo podelili tri nagrade: 
prva bo tuš kabina, druga akumulator in tretja stenska ura. Poleg tega 
bi se ob tej priložnosti zahvalila kupcem za zaupanje in jim zaželela 
vesele praznike in srečno novo leto!

EP
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TRGOVINA IN SERVIS

ZAGOŽEN
Likalni in šivalni stroji, 

gasilni aparati, plinske naprave 
L jub ija  121, M ozirje  
T e l. 0 6 3 /8 3 1 -1 0 9 .

V e s e C  ‘B o ž i č  i n

S r e č n o  n o v o  Č e t o !
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BWNB
* Prihova 36 

* Na trgu 1, Mozirje 
Tel.: 832-498

jj Vam želi vesele božične praz- \  

z  nike in srečno ter zadovoljno š 
: novo leto 1994! iB H
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Trgovina VOLOVSEK
Ljubno ob Savinji, tel:841-200

ž e l i  v s e m  v e s e l e

b o ž i č n e  p r a z n i k e  i n  

u s p e h o v  p o l n o  n o v o  

l e t o  1 9 9 4 !

M I Z A R S T V O

J A M N I K
P o  k r a j š e m  p r e m o r u  v  m iz a r s k i  d e ja v n o s t i  

s e  p o n o v n o  v r a č a m o  v  t r e n d  o b r t n i k o v  

i n  t a k o  s m o  v a m  n a  u s lu g o  

z a  v s a  m iz a r s k a  d e la .

T e l .  0 6 3 / 8 4 1 - 1 7 7

Pekarna v Mozirju 
Slaščičarna v Šoštanju

Vonjave in okusi, 
ki se jim tudi siti 
ne morejo upreti.

Ob koncu leta zaželimo prijateljem in znancem vse 
najboljše v prihajajočem letu. Prijatelji so z nami, tudi 
med letom, vsak dan. Pekarna Petrovič iz Mozirja, kije 
po svojih dobrotah znana daleč naokoli, nam v predpraz
ničnem času ponuja veliko izbiro različnih vrst kruha, 
pekovskega peciva in slaščic. Še najbolj pa se bo v 
prazničnih dneh v krogu družine prilegla potica po 
receptu naših babic.

In le še njihova želja ob izteku leta:

"Hvala za  zaupanje, m irne in  
prije tn e p razn ike  ter  srečno  

novo leto 1994!"

OBVESTILO
D r u š t v o  r a č u n o v o d s k i h  i n  

f i n a n č n i h  d e l a v c e v  M o z i r j e
obvešča vse svoje člane 
in ostale zainteresirane, 

da bo koncem januarja 1994 v dvorani 
Delavskega doma v Nazarjah 

PO SVET ZA  SESTA VO  ZA K LJU Č N EG A  
RAČ U NA  ZA  PO SLO VN O  LETO  1994.

Kotizacija znaša 2000 SIT in se plača vnaprej na žiro 
račun = 52810-678-84089. Točen datum predavanja 

boste dobili preko poverjenikov ali na telefonski številki 
831-842.

Vabljeni!

V s e m  n a š i m  č C a n o m  i n  t i s t i m ,  h i  

j i h  i m a j o  r a d i ,  ž e d m o  v e s e C e  

6 o ž i č n e  p r a z n i k e  i n  

s r e č n o  n o v o  Č e t o !
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Da bi bil vsak dan, 
vaš dan v letu 1994

PE Celje (Ekspozitura Celje in Žalec 
ter Agencija Mozirje)
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1 Zadrečkac. 7, NAZARJE I» » s a
;  PONUDBA jj
® Predstavljamo vam dejavnost, ki bo predvsem usmerjena v ser- , 
» visiranje in montažo vseh vrst rolet, žaluzij in vertikalnih zaves. S 
« V kolikor se odločite za servis (popravilo starih rulet, žaluzij, « 
» rolojev ali vertikalnih zaves), nas obvestite z dopisnico, oglasimo > 
;  s e v  najkrajšem času in vam brezplačno svetujemo, kar je naj- *
2 boljše za vas. Ü
Z V primeru, da se odločite za nakup novih rolet, žaluzij ali vertikal- i 
S nih zaves, pa vam lahko posredujemo kompletno ponudbo J 
S konkurenčnih cen, vključno z montažo. =
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TRGOVINA
"TADI"

DianaTajnšek 
Gornji Grad, Tlaka 32 
tel.:842-158

V e s d  ‘B o ž i č  i n  

s r e č n o  n o v o  ( e t o  

1994 !

Z A H V A L E

Kako boli me srce 
ko oko moje Te ne ozre 
sled Tvojih pridnih rok 
me spominja povsod naokrog.

Z A H V A L A

ob težki izgubi ljubega in skrbnega moža in očeta

Ig n a c a  O š e p  -  O s o jn ik
iz Solčave, Podolševa

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, nadvse 
dobrim sosedom in znancem, ki ste nam v teh bridkih trenutkih 
stali ob strani, nam izrekali sožalje in sočustvovali z nami.
Hvala vsem za darovano cvetje, vence in sveče. Posebna zah
vala vsem, ki ste se v tako velikem številu udeležili in ga spremljali 
na njegovi zadnji poti.
Lepa hvala tudi vsem zastavonošem in pevcem za slovo.

Žalujoča žena z otroki.
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Prav bedno je  bilo poslušati naše spoštovane poslance, ko so 
se grdo obmetavali z mnenji za in proti, ko je šlo za sprejem 
zakona o lokalni samoupravi. Vsi so se do te mere razvneli, kot 
da bi šlo za njihove plače, pa gre le za strankarske špekulacije, 
ki kanijo kateri-izmed strank prinesti to ali ono prednost, če bo 
zakon tak ali drugačen. Zanimivo pri tem pa je, da nihče ne 
omenja nas "občanov", ki bomo v bodočih upravnih enotah 
živeli in delali. Pa je predsednik odbora za lokalno samoupravo 
samozadovoljno vzkliknil novinarju radia Slovenija, da gre le za 
skrb, da bi bilo vse demokratično in necentralistično. Ja, kako 
pa naj to je, če o vsem odločajo tam v glavnem mestu, lahko bi 
torej rekli, da ni centralizem, če bi Ljubljana ne bila center 
Slovenije...

Tudi v naši občini imamo dokaj špasno stanje! Temu so nekoč 
rekli "kufre dol - kufre gor". V našem časopisu lahko zasledimo 
iskriva mnenja te ali one strani v polemiki, ki zajema vse večji 
krog "zainteresiranih". Tako hitro se marsikaj spremeni, da ni 
mogoče sproti ocenjevati stanja in posledic, ki lahko iz tega 
sledijo. V čigavem imenu vztrajajo nekateri na svojih stališčih? 
Kdo jih je  za takšna stališča pooblastil, volilci gotovo ne, ker jih 
- "nekatere" sploh niso volili. Končno bo treba enkrat na to misliti, 
da bi blagohotno dali besedo davkoplačevalcem - volilcem in 
ne birokraciji. Potem bi taki petelini vendarle vedeli na čigavem 
gnoju smejo kikirikati in se repenčiti!

Zanimivo, kako si prilaščadržava vse kar smo s skupnimi močmi 
uspeli narediti. Denimo, stanovanja! Ta smo plačevali v veliki 
meri vsi zaposleni, saj stanovanjski prispevek ni bil nizek. Pa 
pride demokracija in smatra, da so ta stanovanja državna in da 
so torej na prodaj za smešne zneske. Tiste, ki so desetletja 
prispevali za stanovanja, pa ni nihče vprašal, no, saj so poslanci 
sprejeli tak zakon v imenu ljudstva (plačnikov). Nekaj podob
nega se sedaj dogaja s premoženjem, ki je nastalo s sredstvi iz 
samoprispevkov, neverjetno kako se vse ponavlja, tudi to 
premoženje si sedaj lasti država in z njim razpolaga, spet mimo 
volje tistih, ki so ga ustvarili. Res domiselno, pa tudi žalostno!

Po sklepu komisije za oddajo poslovnih prostorov naj bi se 
najemnina za le-te podvojila. Ta odločitev je v hudo dilemo 
spravila krajevne skupnosti, katere se spopadajo z velikimi 
finančnimi problemi. Na pomoč jim  je priskočila občinska vlada, 
ki je odločila, da se krajevnim skupnostim oprosti plačevanje 
najemnine. Dilema je samo v tem, če komisija za oddajo pos
lovnih prostorov resnično razlikuje poslovne prostore v pravem 
pomenu besede od prostorov, v katerih krajevne skupnosti 
skušajo z veliko muko njih samih in posameznikov ohranjati 
muzejske in etnološke zbirke. Ti prostori pa so razen redkih 
f in a n čn ih  m ilošč in  posam ezn ih  ob isko va lce v  povsem  
neprofitne kapacitete.

Očitno je, da poslanci mozirske skupščine ne zaupajo niti sami 
sebi. Gradivo za zadnje zasedanje skupščine so si skupaj z 
zapisniki in ugotovitvami SDK službe (pod oznako ZAUPNO) o 
poslovanju IS in njegovega predsednika dali dostaviti osebno 
po občinskem uslužbencu. Zadeve torej, o katerih pišejo in 
govorijo vsi slovenski mediji, ne smejo priti do naslovnika po 
pošti. Nič čudnega bi ne bilo, če bi se odločili zapisnik obrav
navati za zaprtimi vrati brez prisotnosti sedme sile. Namen 
demokracije je vendarle v tem, da ljudstvo tudi poizveduje in ne 
samo plačuje.

Ob koncu leta se uredništvo Cvetk in kopriv zahvaljuje vsem, ki 
so s svojim visoko moralnim in nesporno ljudem naklonjenim 
delovanjem pripomogli k osvetljevanju problematike tudi z 
drugega zornega kota. V imenu delovnih ljudi in občanov se 
zahvaljujemo in kličemo še k nadaljnemu sodelovanju. Še bo 
veselo. Na zdravje!

T R G O V I N A

B O H A Č
NAZARJE
Tel.: 832-545
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M IN I
S L O V A R Č E K :

A C A P U L C O : M e h iš k o  le t o v iš č e  

A M O N IH :  J o r d a n s k o  l ju d s t v o  

E T A M IN : P r o s o jn a  t k a n in a

A L A Š A N : P u š č a v a  n a  s e v e r u  K i t a js k e  

P IN C A : P r im o r s k o  p e c iv o  

U B A V IČ : S lo v e n s k i  n o g o m e t a š  (S a š o )
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IME, PRIIMEK; 
NASLOV;

OBVESTILO REŠEVALCEM
Rešitev kviza iz 25. št.: Brezje. Rešitev križanke iz 25. št.: VODORAVNO: nadškof, Poljane, oborina, Areopag, 
Nanos, liska, JO, etat, karta, Mali, tor, banka, Melos, in, gavge, talent, Tajka, Paris, starka, barok, CS, runda, 
falot, pak, Paka, valek, Sora, Ir, vikar, zadek, Celjani, mrzlica, agresor, odbijač.

1. nagrada (gostinske usluge v vrednosti 4.500,00 SIT): 
Francka BELAK, Praprotnikova 8, Mozirje;
2. nagrada (gostinske usluge v vrednosti3.000,00 SIT): 
Urška ŠTIGLIC, Savinjska c. 2, Mozirje;
3. nagrada (gostinske usluge v vrednosti 1.500,00 SIT); 
Marinka MAROVT, Prešernova 17, Mozirje. 
Nagrade koristijo dobitniki iz ponudbe okrepčeval
nice GAMS v Žekovcu.

Čestitamo I
Med pravočasno prispelimi pravilnimi rešitvami smo izžrebali naslednje dobitnike:

Križanko s kuponom iz 26. št. vložite v kuverto in jo 
do ponedeljka 10. januarja 1994 pošljite na naslov: 
EPSI d.o.o., Savinjska c .4,Nazarje, s pripisom 
"nagradna križanka". Med pravočasno prispelimi 
pravilnimi rešitvami bomo izžrebali 3 nagrade, ki jih 
je prispevalo urarstvo Aubreht iz Mozirja:

K U PO N  za b rezp lačn i m ali og las do 10 besed v 1. št. SN
ime in priimek: 
naslov:

1. nagrada: ura v vrednosti 4.900,00 SIT
2. nagrada: ura v vrednosti 4.500,00 SIT
3. nagrada: ura v vrednosti 3.000,00 SIT.
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PODJETJE S TRGOVINO 
iNSTALACIJB IN STORITVE C I Z E /

Parižlje 1, BRASLOVČE, tel.063/721-081

Vesele božične praznike, 
mnogo zdravja in sreče 

v letu 1994,

V a m  ž e l i  k o l e k t i v  t r g o v i n e  

C i z e j ,  k i V a m  b o  t u d i  v  

n a s l e d n j e m  l e t u  

n u d i l  v  s v o j i  t r g o v i n i  

m a t e r i a l  z a

VODOVODNE INSTALACIJE IN 
CENTRALNO OGREVANJE 

TER STORITVE
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podjetje za trgovino, komisijsko prodajo in servisne storitve in J

U R A T N I K  F R A N C  |
a

popravilo drobne kmetijske mehanizacije •
X
a

vam nudita na svojem sedežu v Z
Parižljah 8/a (pri mostu čez Savinjo), Braslovče

N O V O  N O V O  N O V O  \
SPREJEMAMO NAROČILA ZA BCS KOSILNICE, KI BODO ■

DO 31.01.1994 ŠE PO STARIH UGODNIH CENAH!
REZERVNI DELI IN SERVIS SO PRI NAS ZAGOTOVLJENI! 

PODALJŠUJEMO AKCIJO V MESEC JANUAR:
VSAK PETEK NUDIMO BREZPLAČNI PREGLED IN TESTIRANJE «

VSEH VRST MOTORNIH ŽAG! >
V NAŠI PRODAJALNI PA VAM NUDIMO PO NAJUGODNEJŠIH CENAH: *
- motorne žage JONSERED Z
- drobno vrtno orodje £
- stroj za drobljenje in mletje žit *
- rezervne dele za motorje ACME, LOMBARDINI, MAG "
-meče,verige,pogonskezobnikezavsevrstemotornih žag (OREGON, STIHL) £

VSEM ZVESTIM KUPCEM SE ZAHVALJUJEMO 
ZA IZKAZANO ZAUPANJE V LETU 1993 IN * 

ŽELIMO PRIJETNO PRAZNOVANJE Z
B OŽIČA IN NOVEGA LETA. “

SE PRIPOROČATA Z
DUSETI d.o.o. in URATNIK FRANC 

Odprto: od 7. do 18.ure, sobota od 7. do 12. ure » 
In fo rm a c ije  na te le fo n : (063) 7 2 1 -1 3 7  *

....................................... .................» m » ....................................... « a a s s s a a a s Š

u t r n i
• k m MMIK

Parižlje 11/c tel., fax: 063 721-667 
63314 Braslovče 063 721-043

P O G R E B N A  S L U Ž B A
-  cve tliča rn a

- trg o v in a  z ža lno  in drug o
m odn o  ko n fekc ijo

- p revozi do m a in v tu jin o  
- izd elava  ven cev  in osta lih

aran žm ajev  te r  d o stava  na dom  
- u red itev  d o ku m en to v  

- o d šte jem o p o g reb n in o  v v iš in i 
4 8 .000 ,00  S IT

P O S L U JE M O  24 UR N A  DAN

POGREBNE STORITVE STEBLOVNIK



Celje - skladišče 
D-Per
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O B V E S T I L A

ZDRAVSTVENA POSTAJA MOZIRJE

Dežurna služba je  vsak dan od 20. ure zvečer do 6. ure zjutraj. V 
soboto in nedeljo je ves dan od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek) 
v zdravstveni postaji Mozirje. Možni so tudi zdravniški nasveti po 
telefonu 831-421 tudi v času dežurstva.

VETERINARSKO DEŽURSTVO

20.12. do 26.12.93 KRALJ CIRIL, dr.vet.med. Ljubno, tel. 841-410 
27.12.93do2.1.94ZAGOŽEN DRAGO, dr.vet.med. Ljubno, tel. 841-769
03.01. do 09.01. LEŠNIK MARJAN, dr. vet. med. Ljubija, tel. 831-219
10.01. do 16.01. KRALJ CIRIL, dr. vet. med. Ljubno, tel. 841-410 
VETERINARSKA POSTAJA MOZIRJE, TEL. 831-017, 831-418 
IZDAJA ZDRAVIL: vsak dan od 7,00 do 8,30 ure.
OSEMENJEVANJE OB NEDELJAH JE PO OSEMENJEVALNIH 
PUNKTIH.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE
Nadzorništvo Nazarje

20.12. do 26.12.93 MAROLT MARKO, Mozirje, tel. 831-877
27.12. do 02.01.94 JERAJ FRANC, Prihova, tel. 831-910
03.01. do 09.01.94 LEVER PETER, Paška vas, tel. 885-150
10.01. do 16.01.94 TRATNIK FRANC, Pusto polje, tel. 831-263
V primeru, da se dežurni ne javi doma, pokličite tel. 441-242 ali 25- 
841, kjer dobite vse potrebne informacije.

SINDIKALNA PRAVNA POMOČ

je na razpolago članom ZSSS vsako sredo od 15.00 do 16.30 ure v 
prostorih Delavskega doma v Nazarjah. Odvetnik: g. Miran Jeromel.

MATIČNA KRONIKA ZA OKTOBER 1993
ROJSTVA: Rodilo se je 7 dečkov in 14 deklic 
POROKE:
1. Plesnik Stanislav, 1965, Podvolovljek 1 in Hribar Monika, 1965, Buč 
29 a, Kamnik;
2. Pašič Maks Mustafa, 1966, Jesenice, Delavska ulica 1 in Turk 
Melita, !967, Jesenice, Delavska ulica 1;
3. Hlačun Andrej,1960, Nazarje, Zadrečka cesta 9 in Štiglic Jolanda, 
1965, Mozirje, Savinjska cesta 10
SMRTI
I.Zalesnik Matevž, 1915, Planina 10; 2.Podlesnik Ciril, 1931, Ljubno 
ob Savinji, Loke 6; 3. Podlesnik Milan, 1933, Ljubno ob Savinji, 
Rosuljska cesta 8; 4 .Ročnik Janez, 1913, Ter 65; 5.Klemenšek Neža, 
1919, Nazarje, Obrtniška ulica 3; 6.Kosmač Franc, 1955, Konjski vrh 
38; 7. Zamernik Marija, 1937, Podvolovljek 25; 8.Žagar Marija, 1929, 
Krnica 54; 9.Breznik Jakob, 1930, Krnica 55; 10.Urtelj Alojz, 1932, 
Luče 123; 11 .Ošep Ignac, 1925, Podolševa 2; 12. Žagar Srečko, 1943, 
Logarska dolina 24; 13.Železnik Janez, 1933, Šentjanž 13; 14.Fužir 
Franc, 1908, Dol Suha 7; 15. Zavolovšek Ivan, 1911, Bočna, Kropa 7; 
16. Fedran Jože, 1911, Dol 15; 17. Lekše Roza, 1904, Mozirje, 
Hofbauerjeva ulica 19.

SPORED FILMOV
Kino LJUBNO OB SAVINJI
Od 20.12.1993 do 20.02.1994 KINOPREDSTAVE ODPADEJO

Kino "JELKA" Nazarje
25.12. in 26.12. NAPIHNJENCI II. D E L-am erišk i film - akcijska kom.
01.01. in 02.01. SOMMERSBY - ameriški film - romantični
08.01. in 09.01. PROSTI PAD - ameriški film - triler

Kino "DOM " M ozirje
25.12. in 26.12. NUNE POJEJO - ameriški film - glasbena komedija
01.01. in 02.01. NEČISTI POLICAJ - ameriški film - kriminalka
08.01. in 09.01. LJUBICA, OTROCI SO NARASLI - amer. film - kom.

EPSI

OSREDNJO KNJ. 
CELJE


